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Sluit je aan!
De afgelopen tijd heeft ROOD samen met 
de SP hard campagne gevoerd voor de 
gemeenteraadsverkiezingen. Veel jongeren 
zijn ROOD-lid geworden en willen zich ook 
actief in gaan zetten voor een socialer 

Nederland. Ben je jong en SP-lid, maar 
nog niet lid van de actiefste politieke 
jongerenorganisatie van het land? Meld je 
dan snel aan bij ROOD! 

Hoe meer jongeren zich aansluiten, hoe 
meer acties we kunnen voeren. Vraag dus 
ook je vrienden, klasgenoten en buurmeis-

Aankondiging incasso contributie
Veel leden van de SP betalen hun contributie via een incassomachtiging. Met ingang van 1 oktober 2013 zal de SP het bedrag van de contributie in 
de eerste week van elk kwartaal incasseren. Daarbij vermelden we, conform nieuwe wettelijke regels het betreffende lidnummer en het zogeheten 
incassanten-ID van de SP, te weten NL86ZZZ403462460000. Bij vragen over contributie-inning, kunt u contact opnemen met de ledenadministratie 
van de SP, via (088) 243 55 40 of administratie@sp.nl

je om lid te worden. Alle nieuwe leden 
krijgen een mooi ROOD-shirt cadeau! 

   Ga naar rood.sp.nl/lidworden 

De SP zet zich in voor menSelijke waarDigheiD, gelijkwaarDigheiD en SoliDariteit

Op zondag 18 mei heet het partijbureau in 
Amersfoort voor de tweede keer Theater 
de Moed. Je kans om twee meesters te 
ontmoeten: de meester van het actuele 
cabaret en de meestergitarist. De nieuwe 
onemanshow van Sjaak Bral is een razend 
knappe vertelling. Ontregelend, louterend 
en hilarisch. Bral doet een greep uit zijn 
nieuwe cabaretvoorstelling Lik op Stuk. En 
dat hakt er in. Harry Sacksioni is voor de 
tweede keer op rij door het maandblad 
Gitarist gekozen tot ‘Beste Akoestische 
Gitarist van de Benelux’. Hij kan als geen 
ander verhalen vertellen met zijn gitaar.

Speciaal voor SP-leden plus  
één introducé.
De voorstelling duurt van 14.00 uur tot 
16.30 uur, zaal open 13.30 uur
Entree €5,-  Reservering www.sp.nl/shop/
tickets

18 mei theater 
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Emile Roemer
fractievoorzitter SP

Moreel anker

Na twintig jaren van trouwe dienst, moe-
ten wij het vanaf nu in Den Haag zonder 
onze Jan de Wit doen. Hij gaat na een le-
ven lang hard werken genieten met zijn 
Riet van hun welverdiende pensioen in 
hun Heerlen. Al vanaf zijn start in 1994 
als fractiemedewerker van Jan Marijnis-
sen en Remi Poppe bleek Jan de Wit voor 
de SP onmisbaar als denker, als doener 
maar vooral ook als mens. Want Jan is een 
gentleman. Weliswaar hard op de inhoud 
maar altijd zuiver en beschaafd waarbij 
nooit de vorm boven de inhoud kwam te 
staan.
Ik kende Jan al ruim voor mijn eigen 
komst in de Tweede Kamer in 2006, maar 
ook daar in Den Haag bleef hij mij inspi-
reren vanwege zijn grote vakkennis en 
ongekende standvastigheid om te blijven 
knokken voor de goede zaak. Maar ook 
zijn ruime levenservaring was voor ons 
 allen een belangrijk baken. Jan heeft al die 
jaren ons allemaal scherp gehouden om 
de toekomst altijd te zien in de onmisbare 
context van het heden en het verleden.
Want alles wat is, kent een oorsprong en 
een ontwikkeling. Zonder die laatste twee 
kan je problemen van nu onvoldoende  
begrijpen en dus onvoldoende werken aan 
een betere toekomst. Die morele verant-
woordelijkheid nam Jan als geen ander. 
Hij is altijd ons morele anker geweest.
Jan behaalde grote successen bij de strijd 
voor de asbestweduwen in Goor en voor 
de mijnwerkers in Limburg. Hij zorg-
de  ervoor dat de belspelletjes van de tv 
 verdwenen. Hij knokte altijd voor een  
betere toegang tot het recht en kreeg bo-
venal grote bekendheid als voorzitter van 
de enquêtecommissie die de financiële 
crisis onderzocht.

In twintig jaren hier heeft Jan ons scherp 
gehouden. Jan, dankjewel. Voor het  
ver leden, voor het heden en voor de  
toekomst!

24, 25, 26, 27 Nieuws 30 Brieven 31 Puzzel  
32 Theo de buurtconciërge 
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Eind maart kwam het nieuws dat het begrotingstekort was gedaald. Dat is het bedrag dat de 
Nederlandse overheid dit jaar méér uitgeeft dan binnenkrijgt. PvdA’ers en VVD’ers verdrongen 
zich voor camera’s en microfoons om de loftrompet te steken over het succesvolle kabinetsbe-
leid. En er werd prompt 500 miljoen euro uitgetrokken voor een lastenvermindering. Eindelijk 
een einde aan de bezuinigingen? 

caDeautjeS  
voor De rijken



Nu op naar 22 mei

Het heerlijk avondje was gekomen, de 
avond van 19 maart. De dag van de raads-
verkiezingen was weer net zo onwerkelijk 
als al die andere verkiezingsdagen die ik 
heb meegemaakt. Een rare stilte valt over 
het land en de partij. Het werk is gedaan, 
de campagne gevoerd, het woord is nu 
aan de kiezer. Het werd een verdubbeling 
van het aantal raadszetels! Wie had dat 
gedacht? 
 
Aan het begin van de avond had ik een 
inschatting gemaakt op basis van de 
berichten uit het land. 25 tot 50% winst 
moest mogelijk zijn, het werd 100%. Een 
ongelooflijk goed resultaat, waar we al-
lemaal trots op mogen zijn.

De afdelingen hebben loon naar werken 
gekregen. En zo hoort het ook. Maar toch 
is het opvallend dat er bij elke raadsver-
kiezing zich ook een duidelijke landelijke 
trend aftekent. Nu was die trend: fors 
verlies voor PvdA en VVD en winst voor 
de lokale partijen, D66 en de SP. Die lan-
delijke trend valt alleen maar te verklaren 
uit de enorme weerzin die er onder de 
bevolking bestaat tegen het beleid van 
het kabinet. Men is de afbraak meer dan 
zat, men wil weer hoop en vertrouwen 
hebben dat het beter wordt in plaats van 
slechter, dat we weer gaan opbouwen. 

VVD en PvdA hebben aangegeven on-
danks hun historische verlies gewoon 
door te gaan met de door hen ingezette 
koers. Dat is ondemocratisch en slecht 
voor het land en de burgers. Laten wij de 
komende jaren onze alternatieven wijder 
bekend maken zodat we de mensen de 
hoop en het vertrouwen geven dat het 
echt anders en beter kan.
 
Om te beginnen als het om Europa gaat. 
Op 22 mei kiezen we een nieuw Europees 
Parlement. Dan hebben we de kans om 
helder aan te geven dat we geen super-
staat Europa willen; dan kun-
nen we NEE zeggen tegen 
deze EU.

column

Zoals altijd moet je de kleine lettertjes van 
deze goed-nieuwsshow zorgvuldig lezen. 
Arnold Merkies, in de Tweede Kamer 
SP-woordvoerder Financiën, doet dat voor 
ons. Hij geeft toe: ‘Het begrotingstekort is 
gedaald. Dat is inderdaad goed nieuws. Elk 
jaar begrotingstekort voegt wat toe aan de 
staatsschuld.’ Wat zijn dan de kleine letter-
tjes? Merkies: ‘De meevaller komt helemaal 
niet door het gevoerde overheidsbeleid. We 
profiteren mee van de opgaande lijn die er 
in de wereldeconomie zit. Het Europese en 
Nederlandse beleid van keihard bezuinigen 
in crisistijd heeft ervoor gezorgd dat Europa 
al jaren achterligt op de wereldeconomie, en 
Nederland achterblijft binnen Europa. Daar-
door zijn we herstel misgelopen en zitten we 
nu met een torenhoge werkloosheid. Ruim 
een half jaar geleden deed alleen Slovenië 
het slechter dan Nederland. Inderdaad, dat 
betekent dat zelfs Griekenland het beter 
deed dan wij.’

En dat einde aan de bezuinigingen, dat kun-
nen we helemaal vergeten, volgens Merkies: 
‘Premier Rutte heeft meteen aangegeven 
dat het bezuinigingsbeleid gewoon door-
gaat. Gek genoeg zien VVD en PvdA in deze 

jaar een miljard euro aan de mensen met de 
hoogste inkomens gegeven. En voor armoe-
debestrijding, dagbesteding voor gehandi-
capten en goede thuiszorg is zogenaamd 
geen geld.’ Stimuleert het de economie dan 
nog tenminste? Een beetje maar, volgens 
Merkies. ‘Iemand met weinig geld geeft elke 
extra euro helemaal uit. Mensen met hoge 
inkomens komen niks tekort, dus die zullen 
per euro veel minder kopen. Als stimuleren 
van de economie het argument is, kun je die 
euro effectiever besteden aan mensen met 
de laagste inkomens.’

eerlijk delen: niet dus
Het cadeautje voor de rijken is het resultaat 
van een uitruil tussen de VVD en de PvdA. 
De strafbaarstelling van illegaal verblijf in 
Nederland wordt toch niet ingevoerd; die 
invoering was een pijnlijk punt voor de 
PvdA. Waar het geld vandaan moet komen, 
is nog niet duidelijk. Volgens Merkies heeft 
het kabinet al bepaald dat het niet ten koste 
mag gaan van defensie, infrastructuur en 
veiligheid. Dan blijven zo’n beetje zorg, so-
ciale zaken en onderwijs over. Merkies: ‘En 
dus mogen waarschijnlijk de lage inkomens 
de rekening oppakken van deze ‘uitruil’. De 

Jan Marijnissen

‘De laagste inkomensgroep ging er vorig 
jaar het meest op achteruit in koopkracht, 
nu het minst op vooruit’

cijfers een bevestiging van hun beleid.’ Maar 
er komt toch een cadeautje aan van 500 
miljoen voor de middeninkomens? Dat sti-
muleert toch de economie? ‘Merkies: ‘Niks 
middeninkomens. Het modaal inkomen in 
Nederland is € 33.500 per jaar. Het cadeautje 
van Rutte is voor de mensen die tussen de 
42.000 en de 116.000 euro krijgen. Van de 
bijna dertien miljoen Nederlanders met een 
inkomen verdienen 10 miljoen Nederlanders 
minder dan dat. Een ton inkomen noem ik 
geen middeninkomen.’

Het scheelt misschien nog dat de mensen 
met een nóg hoger inkomen niks krijgen? 
Merkies: ‘Helaas. Die hadden bij het herfst-
akkoord met D66, SGP en CU al een half mil-
jard gekregen. Dit kabinet heeft afgelopen 

PvdA zei bij het begin van dit kabinet dat 
ze veel moesten inleveren, maar dat eerlijk 
delen overeind zou blijven staan. Niet dus. 
De laagste inkomensgroep ging er vorig jaar 
het meest op achteruit in koopkracht, nu het 
minst op vooruit. En dan hebben veel bezui-
nigingen pas vanaf volgend jaar effect.’ Hij 
besluit: ‘Dit kabinet moet snel weg. Ik hoop 
op nóg een slechte uitslag voor de regerings-
partijen bij de Europese verkiezingen. Eén 
overduidelijke boodschap was blijkbaar niet 
genoeg.’ •

tekst Diederik Olders
illustratie Arend van Dam
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verkieZingsavond 19 maart

‘Dit iS een aarDSchok’
De verkiezingsavond is altijd een bijzondere avond. Moe van het campagnevoeren, 
hoopvol en zenuwachtig verzamelen SP’ers zich om samen de verkiezingsuitslag 
te bekijken. Om het verdriet te delen of de overwinning te vieren. 19 maart was 
voor bijna alle SP-afdelingen die aan de raadsverkiezingen meededen een over-
winningsavond. Bijvoorbeeld in Groningen, Amsterdam, Gennep, Rotterdam, 
Hengelo en Nijmegen. En zeker ook in Utrecht, waar de landelijke SP-kopstukken 
en de pers zich hadden gevoegd bij de lokale SP.
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groningen: tomaat-krater
In het Groningse Café Koster is het lang 
wachten op de uitslag van de stad. Telefoon-
tjes van afdelingen in de provincie zorgen 
echter voor een meer dan opperbeste stem-
ming. ‘Hier zijn we in bijna elk stembureau 
de grootste’, meldt een verbouwereerde 
voorzitter Sonja Klaassens uit Hoogezand. 
Dat beeld wordt bevestigd als de echte 
uitslagen binnenkomen: Oost-Groningen is 
massaal overgestapt naar de SP. De grootste 
in Bellingwedde, Oldambt en Pekela, van 
één naar vijf in Stadskanaal en van één naar 
drie in Menterwolde, met vier zetels nieuw 
in de raad van Veendam en met drie in Ap-
pingedam en Eemsmond. Als tegen kwart 
voor een ook de uitslag van de stad bekend 
is, barst het feest helemaal los. ‘We zijn van 
vier naar zes zetels gegroeid en nu groter 
dan de PvdA!’, juicht lijsttrekker Jimmy Dijk. 
De signalen uit Hoogezand blijken te klop-
pen: als daar alle stemmen geteld zijn komt 
de SP met vijf zetels als grootste uit de bus, 
gevolgd door de PvdA als tweede partij met 
drie zetels. ‘Tomaat slaat krater in politiek 
landschap Hoogezand-Sappemeer’, kopt het 
Dagblad van het Noorden de volgende dag. 

amsterdam: de zesde zetel
Niet alleen voor de SP-aanhang is het een 
onvergetelijke avond, ook een echtpaar uit 
Liverpool zal zich de eclatante overwin-
ning van de ‘Socialist Party’ altijd blijven 
herinneren. Op kroegentocht in Amster-
dam komt het tweetal langs de stampvolle 
Schreierstoren. Rokers op de trap van het 
prachtige monument leggen maar al te graag 
uit wat er aan de hand is. Precies op het 
moment dat de laatste twijfel over de zesde 
zetel verdwijnt, heffen de rokende SP’ers 
en de onverwachte gasten You’ll never walk 
alone aan, het clublied van Liverpool FC. 
Lee Towers kan een puntje zuigen aan deze 
oorverdovende uitvoering. Na een knuffel 
en met een SP-ballon mee zoeken de twee 
Liverpudlians opgetogen een pub op, terwijl 
binnen lijsttrekker Laurens Ivens zijn geluk 
nauwelijks op kan. Eerder op de avond had 
Laurens nog een slag om de arm gehouden. 
‘Met vijf zetels ben ik blij, met zes wil ik naar 
de onderhandelingstafel.’ Hij had inmiddels 
wel al nummer 5 op de lijst, Erik Flentge, ge-
feliciteerd met zijn uitverkiezing. Daar komt 
op het laatst nummer 6, Remine Alberts, dus 
nog bij. 

gennep: kampioenen
In de Noord-Limburgse gemeente Gennep 
zijn om kwart voor elf alle ogen gericht op 
burgemeester De Koning, die op het punt 
staat om de uitslag bekend te maken. In-
getogen en zakelijk leest hij in de bomvolle 

raadszaal de zetelaantallen en percentages 
op. Alle partijen verliezen zetels; alleen de 
VVD blijft overeind. Als laatste in het rijtje is 
de SP aan de beurt, die voor het eerst aan de 
verkiezingen meedoet. ‘Vijf zetels, 29,5 pro-
cent van de stemmen’, zegt de burgemeester. 
De SP is als debutant veruit de grootste partij 
geworden. Luid gejuich uit de hoek waar de 
SP’ers staan. Even later krijgt lijsttrekker – 
tevens Tribune-redacteur – Rob Janssen een 
sms’je van SP-secretaris Hans van Heijnin-
gen: ‘Proficiat, kampioenen!’ De Gennepse 

SP heeft met 29,5 procent van de stemmen 
landelijk het hoogste percentage van alle 
SP-afdelingen gescoord. 

rotterdam: vijf is een vuist
Poppodium WORM is de plek waar de 
Rotterdamse SP’ers de verkiezingsavond 
houden. Met Quérien Velter als campagne-
leider en kandidaat-raadslid, die volgens 
radio 3voor12 van de VPRO een van de twee 
lokale politici in Nederland is die het meeste 
betekenen voor popmuziek, een toepas-

Boven: Henk van Gerven (rechts): ‘We hebben de verdubbelaar aangezet.’
Onder: Ook vrolijkheid bij Claire Janssen, stagiaire bij het Wetenschappelijk Bureau.
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selijke locatie. De Rotterdamse SP werd bij 
raadsverkiezingen de laatste jaren steeds 
gemangeld tussen Leefbaar Rotterdam en 
de PvdA. Lijsttrekker Leo de Kleijn voorspelt 
aan het begin van de avond dat het dit keer 
anders gaat lopen: ‘De weerzin tegen de 
PvdA is groter dan ooit. Ik verwacht veel 
minder strategische stemmen voor de PvdA 
dit keer.’ Als de prognose op basis van een 
kwart van de stemmen binnenkomt, lijkt De 
Kleijn gelijk te krijgen: de SP gaat van twee 
naar vijf zetels. Het gejuich in WORM klinkt 
vooral opgelucht: eindelijk krijgt de SP Rot-
terdam wat haar toekomt. De Kleijn: ‘Het is 
positief dat er geen rechtse meerderheid is 
van CDA, VVD en Leefbaar Rotterdam. Vijf is 
een vuist, en met dit beste resultaat ooit kan 
de SP een vuist maken voor socialer beleid 
in Rotterdam.’ De muziek gaat harder, de 
bestellingen aan de bar sneller en de sfeer 
verandert van opgelucht naar uitgelaten. De 
foto voor op de sociale media met de ‘SP-
stemmers bedankt’-banners laat rode koon-
tjes zien na een vermoeiende campagne en 
een mooie uitslag.

hengelo: op 500 stemmen na
De avond begint in het Hengelose SP-pand 
met slagroomgebak en woorden van dank 
aan de vrijwilligers in de campagne. Als 
na negenen de eerste prognose komt, is de 
eerste reactie op het verlies van de PvdA 
applaus; het keiharde bezuinigingsbeleid 
van de landelijke PvdA mag en moet afge-
straft worden. Afdelingsvoorzitter Vincent 
Mulder: ‘Tegelijk weet iedereen dat de 
PvdA lokaal voor ons een partner is in een 
mogelijk college.’ Voor de definitieve uitslag 
verkassen de SP’ers naar het gemeentehuis. 
Onderweg komen zij meerdere mensen met 
koffertjes van de stembureaus tegen, ook op 
weg naar het gemeentehuis. Die zeggen al-
lemaal: de SP heeft het goed gedaan. Als om 
kwart voor één de definitieve uitslag binnen 
is, blijkt hoe goed. Met slechts 500 stemmen 
verschil is de SP de tweede partij in Hengelo 
geworden. Mulder: ‘Een riante positie. Be-
sturen heeft ons niet gedeerd; we zijn zelfs 
flink gegroeid. Wij gaan nu snel om de tafel 
zitten met de winnaar, Pro Hengelo.’

nijmegen: in polonaise linksaf
In Nijmegen begint de verkiezingsavond 
gemoedelijk, maar als na negenen de eerste 
prognose binnenkomt, ruiken de Nijme-
genaren de overwinning. Lijsttrekker Hans 
van Hooft jr. hoopt op acht zetels: ‘Het zou 
kunnen. De hele straat zei op de SP te gaan 
stemmen en overal in de stad hoor je goede 
geluiden.’ Om half elf zijn in de helft van 
de stembureaus de stemmen geteld: de SP 
staat inderdaad bovenaan. Het wordt steeds 

gezelliger – ook dankzij de zelfgebakken 
taarten en lekkernijen die de SP’ers hebben 
meegenomen. En dan om tien over half één: 
de uitbarsting van vreugde in het nog steeds 
goed gevulde SP-pand. De SP is – nipt – de 
grootste van Nijmegen. Afdelingsvoorzit-
ter Matthias van Hunnik hangt sprakeloos 
tegen de muur. Hij herpakt zich: ‘Voor de 
eerste keer in de geschiedenis zijn we de 

grootste in Nijmegen. De stad kan eindelijk 
weer linksaf.’ Linksaf gaat ook de polonaise 
die wordt ingezet. ‘Kom socialisten, trek ten 
strijde’, zingen de uitgelaten Nijmegenaren, 
het klinkt als een toepasselijke aanmoedi-
ging voor de collegeonderhandelingen. 

Linksboven: Amsterdam, linksonder: Nijmegen, rechtsboven: Gennep 
en rechtsonder Rotterdam.
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utrecht: schitterende avond
In café Hofman hangt een relaxed sfeertje. 
Spic & Span treedt op, Emile Roemer staat 
achterin het café ontspannen te praten. De 
Utrechtse SP is gastheer voor de landelijke 
partij. Journalisten wurmen zich met televi-
siekabels, iPads en notitieblokjes tussen de 
mensen door. Dat gaat nog moeilijker als de 
eerste exit-polls op het scherm komen: ap-

plaus en gejuich bij het nieuws van een goe-
de uitslag voor de SP. Partijsecretaris Hans 
van Heijningen feliciteert de afdelingen in 
een korte speech: ‘Dit is loon naar werken; 
dank voor jullie inzet. Nu komt het erop aan 
om te laten zien dat we klaar zijn voor het 
ingewikkelde werk van meebesturen.’

Als Emile Roemer het woord neemt, begint 
duidelijk te worden dat de SP groter wordt 
dan ooit in de Nederlandse gemeenteraden. 
VVD en PvdA verliezen duidelijk. Roemer: 
‘Dit is een aardschok in Nederland, die 
ook niet zonder gevolgen mag blijven. Het 
beleid van VVD en PvdA is kei- en keihard 
afgestraft. De mensen pikken het niet meer. 
De SP zal vooraan staan in de strijd om dit 
beleid van tafel te krijgen.’ De SP deed mee 
in 120 gemeenten, meer dan ooit. Roemer: 
‘Ik heb hier met mensen gesproken die nu in 
een werkgroep of afdeling zitten die nog niet 
heeft meegedaan. Zij zeggen: ik wil morgen 
aan de slag om ervoor te zorgen dat wij over 
vier jaar ook zo een mooie uitslag neerzet-
ten. Dat is de spirit die ik wil horen. Morgen 
zijn de SP’ers gewoon weer op straat, in de 
wijken en onder de mensen te vinden.’

Al eerder dan morgen zelfs. Als Michael 
Schulpen om kwart over elf binnenkomt, 
klinkt er gejuich. Waarom? Omdat hij de lei-
der is van de Utrechtse plakploeg, die ervoor 
heeft gezorgd dat de SP op de aanplakbor-
den de afgelopen weken goed zichtbaar was 
met ‘100% sociaal’, en hij is nu net klaar met 
het plakken van de posters ‘SP-stemmers 
bedankt’.
SP-senator en Utrechtse lijstduwer Bob 
Ruers vindt het een schitterende avond. Hij 
is een SP’er van het eerste uur: ‘Dat we nog 
eens zulke verkiezingsuitslagen zouden 
halen, hadden we toen niet kunnen denken. 
Al hadden we altijd al wel het vertrouwen 
dat we de wereld konden veroveren. Maar 
dat gaat niet vanzelf, dat hebben we altijd 
geweten. We hebben zowel successen als 
dalen gekend. Een avond als nu, met zulke 
grote successen, is heel stimulerend: de hele 
wereld verbeteren, het gáát ons een keer 
lukken!’
Nicole van Gemert, lijsttrekker in Utrecht, 
sluit de avond af met een speech. Ook in 
Utrecht is er een mooie uitslag behaald. Van 
Gemert is niet moe van de campagne, maar 
heeft juist energie om met deze uitslag aan 
de slag te gaan. Het wordt laat in café Hof-
man. Het doet SP-Kamerlid Henk van Ger-
ven denken aan de tijd dat het heel gewoon 
was dat de SP elke verkiezing verdubbelde: 
‘Een oude SP-traditie is in ere hersteld, we 
hebben de verdubbelaar weer aangezet.’ •

tekst Tribuneredactie en Peter Verschuren
foto’s Sander van Oorspronk, Ingrid de Groot en 
lokale afdelingen
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jan de Wit voelt zich duidelijk thuis in het 
Nederlands Mijnmuseum in Heerlen, op een 
steen(kool)worp afstand van de plek waar 
hij zijn eerste schreden zette op het pad van 
het activisme. Hij probeerde er de Tribune te 
verkopen aan mijnwerkers (voor 1 gulden). 
Jan maakte meteen kennis met weerstand 
tegen de SP.
‘De mijnpolitie kwam naast ons staan. Heel 
intimiderend. Niemand durfde een Tribune 
mee te nemen, de koempels waren bang 
voor represailles. Hun hele bestaan lag in 
handen van de mijnen. Hun woningen, de 
lage huren, elk jaar een paar zakken kolen, 
dat zouden ze bij ontslag allemaal kwijtra-
ken. Wie in de jaren daarvoor, tot aan de 
opheffing in 1964, lid was van de communis-
tische Eenheidsvakcentrale kon het schud-
den. Toen de SP in de bres sprong voor de 
mijnwerkers waren er al mijnen gesloten. In 
1974 viel het doek voor de laatste, de Oranje-
Nassau 1. Die stond hier op dit terrein.’
Nadat op de laatste dag van 1965 de toen-
malige minister van Economische Zaken, 
Joop den Uyl, de gigantische sanering had 
aangekondigd, trokken de staatsmijnen de 
handen af van de mijnwerkers en hun gezin-
nen. Er werd geen onderhoud gepleegd aan 
de huizen in de mijnkoloniën, er kwam geen 
nieuwe huisvesting bij. De SP trok ten strijde 
tegen dit onrecht.
Jan de Wit: ‘In die periode is het actievoeren 

begonnen. Vietnam, de havens in Rot-
terdam, milieuschandalen, de democra-
tisering in het onderwijs, het was niet zo 
vanzelfsprekend als tegenwoordig. Maar het 
gebeurde wel. In de Mijnstreek groeide het 
verzet tegen misplaatste huurverhogingen, 
al had je daar als bewoner wel moed voor 
nodig. Wij zochten de vrouwen thuis op om 
hen ervan te overtuigen dat je in je eentje 
kansloos was en samen sterk zou staan. Die 
huurdersacties luidden grote veranderingen 
in. De burgers werden mondiger en wisten 
zich gesteund door de SP.’

 › Later zou jij je ontfermen over oud- 
mijnwerkers met silicose, stoflongen.
‘Eerlijk is eerlijk, Ruud Lubbers sprak in 1991 
met hen en brak een lans voor het inlossen 
van de ereschuld. Twee jaar later deed Jan 
Marijnissen hetzelfde, maar hij pakte door. 
De koempels voelden zich afgedankt, aan 
hun lot overgelaten. Hun pensioenen waren 
ronduit slecht en stoflongen, nee, dat kwam 
niet door het werk in de mijnen. De werk-
gevers hielden bij hoog en laag vol dat het 
geen beroepsziekte was, zodat ze geen cent 
hoefden uit te keren. Dit moest en zou beter 
worden geregeld, al hadden de patiënten er 
weinig vertrouwen in. Doen we het of doen 
we het niet? Jan overtuigde hen en riepen 
het Actiecomité Ereschuld Mijnwerkers in 
het leven. Ik werd voorzitter. Maandenlang 

hebben wij de hele boel overhoop gehaald. 
Welke politicus zich ook liet zien, wij doken 
er bovenop. Iedereen met silicose had vol-
gens onze diepste overtuiging recht op een 
vergoeding, óók de weduwen van koempels 
die aan stoflongen waren overleden.’

Zelf zal Jan de Wit, een achtenswaardige én 
toegankelijke man, nooit vloeken. Dat de 
verslaggever van de Tribune een hartgron-
dig nondeju uit zijn mond laat rollen, snapt 
hij echter als geen ander.

‘Weet je wat er bij de keuringen gebeurde? 
De mijnwerkers kregen te horen dat ze aan 
astma leden. Het woord silicose werd angst-
vallig vermeden, terwijl het geen enkele 
twijfel leed waar zij de stoflongen hadden 
opgelopen: ondergronds. Het is een gemene 
ziekte, waarvan je nooit zult herstellen. 
Een lijdensweg zonder weerga. Uiteindelijk 
haalden wij 35.000 handtekeningen op. 
Eerder had staatssecretaris Elske ter Veld 
van Sociale Zaken zich kleinerend uitgelaten 
over de problematiek, haar opvolger Jacques 
Wallage zou onze delegatie op het ministerie 
ontvangen. Er waren 150 mijnwerkers bij, 
velen met zuurstoffles, en verplegers hiel-
den een oog in het zeil. Vervolgens werden 
wij in de parkeergarage gedumpt, verschil-
lende mannen gingen letterlijk onderuit. Ik 
was pislink. Wallage kwam even langs, deed 

moreel anker  
met PenSioen
Het nieuws dat Jan de Wit met pensioen gaat, maakte een stroom 
van reacties los. Mails stroomden binnen en de telefoon van de 
Tweede Kamerfractie stond niet stil. Hij gold als moreel anker bin-
nen de fractie. ‘Ik ben opgegroeid met discipline. Niet lullen, maar 
werken en vooral geen putswerk afleveren.’
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wat toezeggingen en scheurde weer weg in 
zijn dikke auto. Ik ben hem achterna gerend. 
“Schande, schande”, riep ik. Het was een 
schaamteloze vertoning.’

Het door Jan de Wit aangevoerde actieco-
mité liet zich niet uit het veld slaan. Van de 
vierduizend aanmeldingen werd de helft 
verzilverd. ‘Natuurlijk ging het ons niet om 
electorale winst, maar je mag achteraf gerust 
spreken van een keerpunt voor de SP. Wij 
debuteerden in de Tweede Kamer, ook al 
kregen we bakken met kritiek over ons heen 
over die actie in Den Haag. Alsof de SP bij 
wijze van verkiezingsstunt zieke mensen 

had misbruikt. Ach, dat maakte ons alleen 
maar strijdbaarder.’

Jan de Wit is in zijn verschijning geen actie-
voerder. Hij droeg in de wieg al een stropdas. 
Toch past de SP hem als een jas. Waar komt 
dat activistische in hem vandaan?

‘Ik deelde niet de politieke overtuiging van 
mijn vader, een standvastige KVP’er, het 
perfectionisme in mij heb ik van hem. Hij 
verdiende vrij weinig als schoolhoofd en 
was daarom ook werkzaam op de avond-
handelsschool. Daarnaast ontplooide hij 
maatschappelijke activiteiten als dirigent 

van twee koren en als voorzitter van een cul-
turele stichting in Zevenbergen. Ze haalden 
zomaar het Nederlands Kamerkoor en Ko 
van Dijk naar ons dorp. Zijn godsdienstige 
opvattingen moeten zeker een rol hebben 
gespeeld. Ik ben opgegroeid met discipline. 
Niet lullen, maar werken en vooral geen 
prutswerk afleveren. Afmaken waar je aan 
bent begonnen. Politiek verschilde hij van 
mening met Riet en mij, hij was het gewoon 
niet met ons eens. Toch kwam dat later 
goed, hij toonde respect voor onze grond-
houding en toewijding. En ja, wij waren ide-
alistisch, wilden de hele wereld veranderen. 
Nou, dat is nogal wat. Onze weerzin tegen 

‘Onze weerzin tegen de tweedeling in de  
samenleving is onveranderd groot gebleven’
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de tweedeling in de samenleving is onveran-
derd groot gebleven.’

 › Je koos daarom ook bewust voor de  
sociale advocatuur?
‘Beslist, elke andere keuze zou mij volstrekt 
ongeloofwaardig hebben gemaakt. En de 
enige partij die bij mijn overtuiging past, is 
de SP. Compleet met afdrachtregeling en 
onderlinge afspraken. Met gemeenteraads-
verkiezingen zie je telkens de paaldansers 
opduiken: grote portretten op posters aan 
lantaarnpalen. Nummer 39 van lijst 85, zeg 
ik wel eens, en daarnaast hangt nummer 40: 
“Mensen, stem op mij, ik knap het op.” Nou, 
bij de SP knappen wij het samen op. Je zit er 
niet voor jezelf, maar voor degenen die met 
problemen worstelen en steun en hulp nodig 
hebben. Jij bent als politicus ondergeschikt 
aan het doel dat wordt nagestreefd. Ik weet 
niet beter dan dat ik moet proberen dat zo 
goed mogelijk te doen.’

 › In Heerlen zijn Riet en jij anders wel 
graag gezien.
‘Alsof er zoiets als een De Wit-dynastie 
bestaat, een vreselijk woord. Je zou ons 
kunnen zien als het gezicht van de SP, maar 
daarmee verklaar je niet de successen van 
de afdeling. Die zijn echt niet exclusief aan 
ons gekoppeld. De SP heeft in al die jaren in 
de buurten het vertrouwen van de bewo-
ners gewonnen, daar draait het om. Elkaar 
vertrouwen en er samen tegenaan gaan, ik 
doe niets liever.’

 › Kamerleden als jij werken keihard en 
staan dag en nacht klaar. Heeft het gehol-
pen dat Riet ook in de politiek zat?
‘Zeker weten. Ons privéleven stond in de 
schaduw van de politiek en Riet besefte 
dat ook als geen ander. Als Kamerlid heb je 
niets in de hand, er gebeurt van alles en je 
kunt niets laten lopen. Zo simpel is dat. Wij 
zorgden ervoor dat er altijd iemand voor de 
kinderen thuis was. Ik miste wel de diploma-
uitreiking van onze jongste dochter, dat zit 
me nog steeds dwars.’

 › Ze zijn goed terechtgekomen.
‘Gelukkig wel, alledrie bioloog, alledrie een 
bioloog als partner, alledrie in het buiten-
land. Riet en ik hebben straks meer tijd voor 
hen en de kleinkinderen. Daar gaan we van 
profiteren.’

 › Zou jij als nestor jouw partijgenoten nog 
een advies willen geven?
‘Er zijn afdelingen die het na een verkie-
zingswinst af laten weten, ze willen niet 
onderhandelen. “Zoek het maar uit.” Ze 
moeten wel deelnemen aan de besprekingen 

en daarbij voorzichtig opereren. In Heerlen 
hebben wij de afdeling steen voor steen 
opgebouwd met noeste arbeid, een kwestie 
van lange adem en stug volhouden. Het 
Heerlense rijtje SP-zetels is 1-3-6-9-11. Door 
consequent vast te houden aan de uitgangs-
punten van de SP, door de basis te verbre-
den, kwam de SP in het college en waar de 
SP bestuurt, gaat het in verreweg de meeste 
gevallen goed. Of je nu in het college of de 
oppositie belandt, ga door met waar je mee 
bezig was en laat het niet uit je handen val-
len. Verder hoop ik dat de SP nooit iets van 
haar lef verliest, dat de SP de dingen anders 
doet, durft op te vallen. En het is nonsens 
dat de SP geen bestuursverantwoordelijk-
heid wenst te nemen. Kom op, zeg, wij zijn 
er in Den Haag keer op keer uitgemieterd. 
Het wordt tijd dat de SP ook op landelijk 
niveau laat zien waar zij toe in staat is, wij 
moeten de kans krijgen de kiezers ervan te 
overtuigen dat de SP dat kan. Mocht de SP 
in een kabinet plaatsnemen, dan blijven wij 
naast en tussen de burgers staan.’

 › Jouw opvolging in Den Haag...
‘Is in goede handen bij Michiel van Nispen, 
onze fractiemedewerker justitie. Michiel 
kent de weg, hij is als geen ander op de 
hoogte van wat er speelt op het gebied van 
justitie.’

Het gesprek zit erop. De gidsen van het 
Nederlands Mijnmuseum, oud-mijnwerkers 
(zonder stoflongen), zien een voordeel in 
het pensioen van Jan. Hij beschikt voortaan 
over meer tijd om zich als bestuurslid met 
de gang van zaken in en rond het museum 
te bemoeien. Jan krijgt er een hele kluif aan 
om het benodigde geld voor de geplande 
uitbreiding op te diepen. Riet en hij zullen 
als SP’ers zichtbaar blijven in Heerlen en als 
het partijbestuur een beroep op hun kennis 
en ervaring doet, staan zij daarvoor open. 
Een geruststellende gedachte. •

tekst Robin Bruinsma
foto’s Marjan van Herpen

Amper een week voor zijn afscheid op 1 april zat 
Jan de Wit nog tot over zijn oren in het werk. Niets 
wees erop dat een van de meest ervaren Kamer-
leden zich terug zou trekken uit de parlementaire 
politiek. Hij vroeg aan staatssecretaris Teeven 
van Justitie aandacht voor de problematiek van 
huwelijkse gevangenschap, waarvan sprake is als 
andere landen in Nederland voltrokken echtschei-
dingen niet erkennen. Bovendien zag hij in een 
uitspraak van het Europese Hof voor de Rechten 
van de Mens een kansrijke mogelijkheid om de in 
1992 ingevoerde verjaringstermijn (dertig jaar) van 
asbestslachtoffers uit de wet te peuteren. Hij hield 
er een pleidooi voor.
Typisch Jan de Wit: hard en nauwgezet werken, 
altijd op zoek naar oplossingen voor problemen 
en nooit verzaken. ‘Als je aan iets begint, moet 
je het goed doen. De kantjes eraf lopen is voor 
mij onbestaanbaar’, zegt de man die voor de SP 
van onschatbare waarde is. Al haalt hij zelf zijn 
schouders op over kwalificaties als ‘het juridische 
geweten van de partij’, ‘een heer van stand in het 
socialisme’ of ‘een SP-icoon’. ‘Ik ben gewoon een 
SP’er in hart en nieren, ik kom op voor mensen in 
de verdrukking en heb een onwrikbaar gevoel voor 
rechtvaardigheid.’
In Haagse kringen twijfelt niemand aan zijn gezag 
op, vooral, de beleidsterreinen Justitie en Binnen-
landse Zaken.

Jan de Wit werd vijf dagen na de Bevrijding 
geboren in Zevenbergen. Zijn moeder overleed 
toen hij puberde, zijn vader was hoofd van een 
lagere school. Begin jaren zeventig ging hij met 
zijn geliefde Riet mee naar haar geboorteplaats 
Heerlen om daar een praktijk als sociaal raadsman 
te beginnen. Het echtpaar De Wit was toen al actief 
voor de prille SP.
In 1982 kwam Jan als eerste SP’er in de gemeen-
teraad (Riet zou zich later bij hem voegen en uitein-
delijk een breed gewaardeerde wethouder worden). 
In 1994 begon hij als fractiemedewerker in Den 
Haag, een jaar later nam hij plaats in de Eerste 
Kamer, om in 1998 de SP-fractie in de Tweede 
Kamer te versterken. In november 2006 leek de 
SP met het spectaculaire aantal zetels van 25 af te 
stevenen op regeringsdeelname in een coalitie met 
GroenLinks, D66 en de PvdA. Wouter Bos stak daar 
een stokje voor.
Voor de opsomming van de wapenfeiten van Jan 
de Wit zouden we een extra Tribune nodig hebben. 
Voor hemzelf was het voorzitterschap van de 
parlementaire commissie die onderzoek deed naar 
de bankencrisis en de staatssteun aan ING en ABN 
Amro een hoogtepunt. Hij kreeg van de partijleiding 
uitstel van zijn pensioen om die belangrijke klus – 
met succes – af te maken. Het schrappen van het 
verbod op godslastering mag evenmin onvermeld 
blijven.

sP’er in hart en nieren
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gemeente sP-uitslag 
2010 

sP-uitslag 
2014

Winst of verlies

Percentage Percentage

’s-Gravenhage 4 5,5  Winst

Almelo 7,3 9,7  Winst

Almere 4,8 9,4  Winst

Amersfoort 5,3 10,9  Winst

Amstelveen 5,2 9,8  Winst

Amsterdam 7,2 11  Winst

Appingedam 0 17,9  Nieuw

Arnhem 17,5 17,5  Gelijk

Assen 6,4 13  Winst

Bellingwedde 18,7 26,3  Winst

Bernheze 14,3 16,9  Winst

Borne 0 12,8  Nieuw

Boxmeer 21 23,9  Winst

Boxtel 8,8 15,3  Winst

Breda 7,2 15,6  Grote winst

Brielle 22 29  Winst

Brunssum 0 8,9  Nieuw

de uitslagen van de gemeenteraadsverkieZingen

‘een afStraffing van De geveStigDe orDe’
Met SP-partijsecretaris Hans van Heijningen kijken we naar de 
uitslagen van de gemeenteraadsverkiezingen. ‘Als onze lokale 
politici in de media komen dan krijg je het gevoel: die SP, die 
heeft wel wat in huis.’

 › Werd je verrast door de uitslag?
‘Ik had me voorbereid op twee scenario’s. 
Een plus-scenario en een plus-plus- 
scenario. Door de ervaring met de landelijke 
verkiezingen in 2012, waar we ten opzichte 

van de peilingen slecht scoorden, en door 
de sfeer op straat en de peilingen had ik 
gerekend op de plus-variant. Dus plus-plus 
was een verrassing, maar wel leuk om eens 
op deze manier verrast te worden.’

 › Welk beeld ontstaat uit de uitslag?
‘Ik vind de fragmentatie erg opvallen: er 
zitten steeds meer partijen in één gemeen-
teraad. Dat en de verdere groei van de lokale 
partijen betekent vooral een afstraffing 
van de gevestigde orde. Verder vind ik de 
goede score van D66 verrassend. Dat was 
niet verwacht in de peilingen. Ik denk dat 
het succes van Pechtold van twee kanten 
komt. Ten eerste zijn profiel als de meest 
consequente tegenstander van de PVV. En 
dus niet de standpunten van D66; ik denk 
dat veel stemmers er geen idee van hebben 
hoe rechts D66 sociaal-economisch is. De 
tweede verklaring voor hun succes is dat 
Pechtold erin is geslaagd vuile handen te 
maken door het kabinetsbeleid te steunen, 
en toch het imago hoog te houden van 
schone partij die resultaten weet te boeken.’  

 › Speelt de campagne nog een rol bij de 
uitslag?
‘Emile heeft het prima gedaan in de debat-
ten; dat heeft zeker bijgedragen aan deze 

mooie uitslag. Wat ook goed is, is dat we 
met 120 afdelingen een redelijk vlekkeloze 
campagne hebben gehad. Er zijn nauwelijks 
domme dingen gedaan of geroepen en de 
voor veel buitenstaanders verrassend goede 
optredens van onze lokale politici hebben 
ook veel goeds gedaan. Als Mariska ten 
Heuw uit Hengelo, Ron Meyer uit Heerlen, 
Gerrie Elfrink uit Arnhem en dat soort 
mensen in de landelijke media komen, dan 
blijft het gevoel achter: die SP heeft wel wat 
in huis.’

 › En het ging over de zorg...
‘Ja, de campagne en de debatten gingen 
veel over de zorg en bezuinigingen. De zorg 
is voor ons een thuiswedstrijd en de PvdA 
zit daar niet goed. Dat was duidelijk in ons 
voordeel.’

 › Wat vind je opvallend aan de uitslagen?
‘Dat moet toch wel zijn dat we in steden 
waar we meebesturen juist heel goede 
uitslagen hebben. Het idee dat je als je 
meebestuurt bij de volgende verkiezingen 
een pak voor je broek krijgt, is door ons echt 
ontkracht. Je moet voorzichtig blijven met 
conclusies, we hebben immers bijna overal 
gewonnen. Maar het is heel bevredigend dat 
we in die gemeenten gemiddeld zelfs beter 

Hans van Heijningen.
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Capelle aan den IJssel 4,7 9,6  Winst

Castricum 0 8,5  Nieuw

Cuijk 0 18,7  Nieuw

Culemborg 10,2 11,9  Winst

De Bilt 7,6 7,8  Winst

Delft 5,5 8,4  Winst

Deventer 5,2 10,1  Winst

Diemen 8,9 12  Winst

Doesburg 27,5 20,8  Verlies

Doetinchem 9 14,8  Winst

Dordrecht 0 8,7  Nieuw

Dronten 0 8,3  Nieuw

Duiven 7 12,6  Winst

Eemsmond 0 16,1  Nieuw

Eindhoven 8,7 14,4  Winst

Enkhuizen 20,9 23  Winst

Enschede 7 12  Winst

Geertruidenberg 7,8 11,4  Winst

Geldrop-Mierlo 6,2 12,9  Winst

Gennep 0 29,5  Nieuw

‘een afStraffing van De geveStigDe orDe’

scoren. Ook op die manier maakt de SP het 
verschil.’

 › De doorbraak in de grote steden is nog 
niet helemaal gelukt?
‘Ja, we hadden van tevoren gezegd dat we 
daar wilden doorbreken. Ik ben heel blij met 
de uitslagen in Amsterdam en Rotterdam. 
Ik zou zeggen de doorbraak is er, maar het 
is niet in één klap gelukt om daar zo groot 
te worden dat men niet om ons heen kan. 
Waar dat wel gelukt is, is in de provinvie 
Groningen. Je kunt wel spreken van een 
aantal Groningse SP-bastions. Na Boxmeer 
en omgeving ontstaat er een nieuwe thuis-
basis van onze partij. Dat is een compli-
ment waard, hoe daar in de afdelingen en 
in samenwerking tussen afdelingen wordt 
gewerkt. Planmatig en zorgvuldig zaaien 
de afgelopen jaren; en nu de oogst. En over 
opvallend gesproken: Enkhuizen heeft een 
prachtige uitslag neergezet, net als bijvoor-
beeld Brielle. Jarenlang gewerkt en gestaag 
opgebouwd. Heel mooi.’

 › Is de SP sterker uit deze verkiezingen 
gekomen?
‘Getalsmatig sowieso. Maar het is meer dan 
dat. Onze mensen voelen aan dat we weer 
een goede stap hebben gezet in onze aspira-

ties om Nederland 100% sociaal te maken. 
Daarnaast is een verkiezingswinst een prima 
uitgangspositie voor de campagne voor de 
verkiezingen van het Europees Parlement. 
Dat is alweer op 22 mei. De SP is sterker 
geworden; nu moeten we die kracht meteen 
inzetten om de volgende stap te zetten.’

De SP deed mee in 120 
gemeenten. Dat is meer dan 
ooit, maar nog niet genoeg. 
Het grijze gebied mag nog veel 
roder kleuren. Wilt u volgende 
keer ook in uw gemeente op 
de SP kunnen stemmen?  
Kom dan in actie en neem 
contact op met een grote 
SP-afdeling bij u in de buurt  
(zie sp.nl/partij/afdelingen/).

neDerlanD 
kan nog 
veel roDer!

niet meegedaan
minder dan 7%
7 tot 14%
14 tot 21%
meer dan 21%
de SP is de grootste

Waar we meedoen, doen we het goed

>>>
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Goes 9,8 13,6  Winst

Goirle 10 17  Winst

Gorinchem 10,2 13,8  Winst

Gouda 3,8 7,3  Winst

Groningen 10,6 14,9  Winst

Haarlem 12,3 10,7  Verlies

Heerhugowaard 0 10,9  Nieuw

Heerlen 22,6 27,1  Winst

Helmond 9,2 16,3  Winst

Hengelo 12,2 17,8  Winst

Hilversum 8,6 11,2  Winst

Hof van Twente 5,9 7,7  Winst

Hoogeveen 5,3 12,6  Winst

Hoogezand- 
Sappemeer 

0 19,3  Nieuw

Hoorn 5,9 12  Winst

Horst aan de Maas 19,1 25,2  Winst

Hulst 6,1 7,3  Winst

IJsselstein 7,4 10,2  Winst

Kampen 5,2 11,2  Winst

Het is een bekend verhaal: wie regeert of 
meebestuurt wordt gestraft door de 
kiezer. Want je moet onderhandelen en 
dus inleveren. De SP levert in heel wat 
gemeentes wethouders. Doet de SP het 
daar slechter? Het antwoord is een (voor 
andere partijen) verrassende nee! 

uitslagen in gemeenten  
waar de SP in maart 2014 in 
het college zat

Arnhem  gelijk
Bernheze  2,6 % winst
Diemen  3,1 % winst
Groningen  4,3 % winst
Heerlen  4,5 % winst
Hengelo  5,6 % winst
Leiden  2,3 % winst
Pekela  9,4 % winst
Wijk bij Duurstede  8,0 % winst
Wormerland  2,7 % verlies

en nu verDer
In de aanloop naar de gemeenteraadsverkiezingen inter viewde 
de Tribune de afgelopen maanden lokale kopstukken.  
De kruitdampen rond de strijd om de gunst van de kiezers  
zijn  opgetrokken, de euforie over de successen is getemperd, 
er moet nu worden onderhandeld.

‘De informateur acht een coalitie van ons 
met D66 en de VVD mogelijk en ik zal 
er alles aan doen om onze winst in be-
stuursverantwoordelijkheid om te zetten. 
Als die twee neoliberale partijen ons de 
ruimte gunnen om Amsterdam het door ons 
 beloofde sociale gezicht te geven, kunnen 
wij een heel eind komen. Natuurlijk reali-
seer ik me dat de SP dan op andere beleids-

is dat de Amsterdammer ons verhaal heeft 
opgepikt. Ook al bleef de helft van alle kies-
gerechtigden thuis, die vervreemding van 
de politiek ligt niet aan ons. Wij hebben ons 
sterk gemaakt voor een sociaal stadsbestuur 
en zullen dat blijven doen, ook als de SP 
onverhoopt toch in de oppositie belandt. In 
welke positie ook, de SP zal zolang dat nodig 
is tegen de tweedeling strijden.’

SP-beSturen 
beloonD

laurens ivens, amsterdam, van 3 naar 6 Zetels 

terreinen water bij de wijn moet doen. Het 
machtsbolwerk van de PvdA is verbrokkeld, 
Amsterdam zal hoe dan ook een bestuur 
in het midden van het politieke spectrum 
krijgen, maar als de SP erbij komt, is het 
afgelopen met de gezapigheid.’
Van een 100 procent winst wil Laurens niet 
spreken. ‘Ik blijf eerlijk, die zesde zetel is 
een krappe. Waar ik vooral zo blij om ben, 

gemeente sP-uitslag 
2010 

sP-uitslag 
2014

Winst of verlies

Percentage Percentage
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Kerkrade 6,1 9,8  Winst

Landgraaf 7,7 14,6  Winst

Leiden 10 12,3  Winst

Lelystad 5,2 9,2  Winst

Lingewaard 0 13,6  Nieuw

Maastricht 4,9 12,2  Winst

Menterwolde 10 20  Grote winst

Meppel 0 10,4  Nieuw

Middelburg 6,6 9,9  Winst

Moerdijk 7 10  Winst

Nieuwegein 9,2 14,7  Winst

Nijmegen 12,3 18,7  Winst

Noordoostpolder 0 10,3  Nieuw

Nuenen 0 11,8  Nieuw

Oirschot 0 13,9  Nieuw

Oldambt 10 18,4  Grote winst

Oosterhout 5 10,4  Winst

Oude IJsselstreek 0 14,3  Nieuw

Pekela 16,6 26  Grote winst

Raalte 7 7,2  Winst

Rheden 9,4 15,9  Winst

Rijswijk 5,4 8,9  Winst

In Amsterdam en Rotterdam zijn er ook deelgemeente-verkiezingen geweest. 
In Rotterdam heten deelgemeenten gebiedscommissies; de SP deed mee in 
9 van de 14 gebieden en haalde in totaal 15 zetels. In Amsterdam heten ze 
stadsdeelraden, de SP deed in 5 van de 7 stadsdelen mee. In elk stadsdeel 
werden 2 zetels gehaald. 

‘Ondanks alle tegenwerking zijn wij als 
grootste partij gegroeid, voor mij is dat 
het onomstotelijke bewijs dat ons beleid 
aanslaat bij de Heerlenaren. De bijstand, het 
onderwijs, sport, jeugdwerkloosheid en tie-
nermoeders, op alle fronten zijn mooie re-
sultaten geboekt. Heerlen is er nog lang niet 
en daarom is het fantastisch dat wij aan een 
derde termijn in het college kunnen begin-
nen. Onze koers zal niet veranderen. Heer-
len mag dan wel de meest sociale stad van 
nederland zijn, er is nog een hoop te doen.’ 
Zelf zal Riet op de achtergrond  blijven, maar 
wel zichtbaar op straat en in de buurten. 

Nog deze maand neemt zij afscheid als  
wethouder. Over haar opvolging maakt Riet 
zich geen zorgen. ‘Continuïteit is belangrijk, 
daarom ben ik blij dat Peter van Zutphen 
wethouder blijft, net zoals alle zittende 
raadsleden terugkeren. Aan kwaliteit geen 
gebrek in onze fractie en afdeling. Natuur-
lijk hebben wij in Ron Meyer een absolute 
topper, maar ook de anderen beschikken 
over veel ervaring en politiek inzicht. Het 
stelt mij gerust dat de SP de inwoners van 
Heerlen de komende jaren andermaal een 
perspectief kan bieden.’

Op het moment dat deze Tribune naar de 
drukker gaat, is er één SP-afdeling die zo 
ver is om een coalitievoorstel aan de 
leden voor te leggen: het Groningse 
Menterwolde. 
Volgens partijsecretaris Hans van 
Heijningen ligt het in de rede dat we meer 
dan ooit colleges gaan vormen: ‘Ik heb 
de vorige keer niet geteld in hoeveel 
onderhandelingen we zaten. Maar mijn 
overzicht van lopende gesprekken was 
toen twee A-viertjes, en nu een klein 
boekwerk. Een vijftiental ervaren 
partijgenoten helpt als coach bij onder-
handelingen. Ervaren SP’ers hebben al 
als informateur gefunctioneerd en 
inmiddels ook al als formateur.  
Op lokaal vlak spelen we nu in de 
eredivisie.’

Begin april is het beeld ongeveer als 
volgt:
Zeer goede kansen in Arnhem, Belling-
wedde, Brielle, Diemen, Eemsmond, 
Enkhuizen, Gennep, Heerlen, Helmond, 
Hengelo, Hoogezand-Sappemeer,  
Hoorn, Lelystad, Nijmegen, Oldambt, 
Pekela, Tilburg en Vlaardingen. Het ziet 
er niet slecht uit in Breda, Eindhoven, 
Haarlem, Leiden en Oosterhout. Voor-
alsnog ligt de SP uit de onderhandelin-
gen in Amsterdam, Bernheze, Boxmeer, 
Cuijk, Groningen en Rotterdam. Dit 
overzicht is niet volledig. Bij verschijning 
van de volgende Tribune zal er veel meer 
duidelijk zijn.

SP in  
ereDiviSie  
lokaal  
beSturen

nog 25 zetelS

riet de Wit, heerlen, van 9 naar 11 Zetels
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Roosendaal 9,3 12,9  Winst

Rotterdam 5,6 10,4  Winst

Schiedam 6,6 10,7  Winst

Schijndel 18,6 23,5  Winst

Schouwen-Duiveland 0 8,8  Nieuw

Sittard-Geleen 4,4 9,1  Winst

Sluis 0 8  Nieuw

Smallingerland 5,7 13,1  Winst

Stadskanaal 7,1 18,2  Grote winst

Súdwest-Fryslân 0 8,7  Nieuw

Tholen 9,4 12,8  Winst

Tilburg 8,9 13,1  Winst

Uden 17,6 22,7  Winst

Utrecht 6 9,4  Winst

Utrechtse Heuvelrug 4,5 10  Winst

Veendam 0 16,5  Nieuw

Veenendaal 2,9 6  Winst

Veghel 9,9 13,1  Winst

Velsen 6,1 9,4  Winst

Venlo 5,7 11,6  Winst

Venray 7 14,7  Winst

Vlaardingen 9,1 13,7  Winst

Vlissingen 7,3 12,8  Winst

Voorschoten 0 8  Nieuw

Vught 10,4 11,9  Winst

Wageningen 5,5 8,5  Winst

Waterland 7,5 13,1  Winst

Weert 9,7 14,7  Winst

West Maas en Waal 0 12  Nieuw

Westervoort 0 23,5  Nieuw

Wijk bij Duurstede 14,4 22,4  Grote winst

Winterswijk 10,3 12,5  Winst

Wormerland 15,8 13,1  Verlies

Zaanstad 6,8 10,5  Winst

Lokaal  29,8 +
CDA  14,3 -
PvdA  10,2 -
VVD  11,0 -
D66  11,8 +
SP  6,5 +
GL  5,2 -
rest 11,2

‘Dit is onze derde zege op rij, volgens mij 
een uniek wapenfeit in Arnhem. Voor 
zover ik na kan gaan, heeft geen enkele 
partij dat ooit eerder geflikt. Ik beschouw 
het als een beloning voor ons beleid in de 
afgelopen vier jaar. En ik ben trots op alle 
meer dan honderd vrijwilligers die cam-
pagne hebben gevoerd. Onze tegenstrevers 
zijn daar jaloers op. Emile Roemer is ook in 
Arnhem geweest, zijn bezoek gaf ons een 
enorme boost.’
Hij wil niet op de onderhandelingen 
vooruitlopen, maar sluit een hernieuwde 
samenwerking met D66 (ook acht zetels, 
300 stemmen meer) zeker niet uit. ‘De 
 Democraten in Arnhem hebben, anders 
dan Pechtold, oog voor de sociale proble-
matiek in de stad, ook zij zijn voor een 
rechtvaardige verdeling. De sterkste schou-
ders moeten de zwaarste lasten dragen.  
Wij laten onze speerpunten zorg, armoede-
bestrijding, breedtesport en werk niet los.’

In 21 gemeenten konden mensen voor de eerste keer op de SP stemmen.  
En dat deden ze: in elk van die 21 gemeenten werden zetels veroverd. 

21 nieuwe SP-fractieS

gerrie elfrink, arnhem 
van 7 naar 8 Zetels 

De uitSlag in  
Percentage Stemmen

gemeente sP-uitslag 
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Zeist 4,3 6,9  Winst

Zevenaar 5,2 9,5  Winst

Zoetermeer 6,9 9,9  Winst

Zuidplas 5,6 11,3  Winst

Zutphen 6,5 16,3  Grote winst

Zwolle 6,8 11,9  Winst

De SP iS niet te StoPPen 

‘Wij zijn voor de eerste keer de grootste in 
Nijmegen. Ons sociaal alternatief is bij de 
kiezers in goede aarde gevallen.’ Eric van 
Kaathoven, voorzitter van de SP-fractie 
in de Gelderse Staten, is samen met een 
 collega van GroenLinks (8) aan de slag 
gegaan in de wetenschap dat D66 (7) een 
linkse coalitie op voorhand niet ziet zitten. 
Hans van Hooft: ‘Ik vind het werkelijk  
onbegrijpelijk dat ze niet eens willen 
 praten.’ Het zou zomaar kunnen dat de 
PvdA, met een halvering van het zetel -
aantal van 8 naar 4 ook in Nijmegen de 
grote verliezer, toch aanschuift. Ook de 
VVD, het CDA en een van de lokale partijen 
kunnen in beeld komen. Hans van Hooft is 
blij met de samenstelling van zijn nieuwe 
fractie: ‘Een mooie mix van ervaren en 
talentvol, van jong en oud.’

hans van hooft, nijmegen 
van 5 naar 8 Zetels 

Vanwege herindelingen haalde de SP in Alphen aan den 
Rijn al  3 zetels en in Schagen al 1 zetel. In november doet  
de SP nog mee in herindelingsverkiezingen in   
’s Hertogenbosch, Alkmaar, Oss en Spijkenisse. 
Daar hebben we nu respectievelijk 3, 3, 9 en 1 zetels.

Inclusief huidig  
zetelaantal van  
herindelingsgemeenten.
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rauWe andijviestamPPot met spek. Dat is een 
van de populairste maaltijden bij wegrestau-
rant De Tweede Steeg (foto), vlakbij de A28 
ter hoogte van Amersfoort. Niet zo vreemd: 
vrachtwagenchauffeurs werken hard en wat 
is er dan beter dan stevige kost aan het eind 
van de dag? En dus krioelt het dagelijks van 
de truckers bij De Tweede Steeg. Het is er 
zelfs zo druk, dat er elke dag een speciale 
verkeersregelaar bezig is om de stroom 
vrachtwagens zo ordentelijk mogelijk één 
voor één de parkeerplaats op te loodsen. 
Paul Damman en Yvar Nieuwkoop hebben 
hun trucks al geparkeerd. Ze zijn allebei 
begin twintig en genieten van het chauf-
feursbestaan. Paul heeft een Scania en laat 

vrachtWagenchauffeurs komen oP voor hun rechten 

oP De linkerbaan

De truckers beginnen zich te roeren. Steeds meer vrachtwagenchauffeurs uit heel Europa ko-
men in verzet tegen uitbuiting, onderbetaling en oneerlijke concurrentie in het wegtransport. 
Europarlementariër Dennis de Jong, SP-lijsttrekker voor de Europese verkiezingen, trekt samen 
met hen op. ‘Deze EU staat voor sociale dumping.’ 

zien hoe je aan het front van die impo-
sante truck een comfortabele zitplaats kunt 
creëren: door de klep onder de grill naar 
beneden te klappen. In het aangename 
voorjaarszonnetje zakt hij neer en geniet 
hij van een drankje. Jammer voor Yvar: hij 
heeft een Mercedes en moet zo’n ‘stoeltje’ 
ontberen. Keihard werken ze, meestal zo’n 
zestig uur per week. Vaak zondagavond van 
huis en de zaterdag daarop pas thuis. ‘Het 
is geen vetpot, we moeten het hebben van 
onze overuren’, zeggen ze. Maar ze zijn trots 
op hun vak en dat stralen ze uit. Natuurlijk 
zijn ze op de hoogte van de ontwikkelingen 
in hun sector. De ontslagen die vallen, de 
bedrijven die over de kop gaan, de concur-

rentie van Oost-Europese collega’s die soms 
maar een derde verdienen van wat zij per 
maand bijgeschreven krijgen. Paul en Yvar 
weten wat er gaande is. Maar nu hebben 
ze vooral honger. Het restaurant lonkt. En 
Poolse, Roemeense of Bulgaarse chauffeurs? 
Die leggen doorgaans niet aan bij De Tweede 
Steeg voor een stevige maaltijd. Geen geld. 

Internationaal chauffeur Klaas Lingbeek (64) 
kent De Tweede Steeg goed. Af en toe neemt 
hij er een warme maaltijd of stopt hij er om 
zijn ‘uren te maken’, chauffeursjargon voor: 
verplichte rustpauze nemen. ‘De jongens 
die bij de Tweede Steeg staan, werken 
tenminste nog’, refereert hij somber aan 
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Belgische, Nederlandse of Duitse collega en 
dus legt laatstgenoemde het steeds meer af. 
Naar schatting zitten momenteel vijftien- 
tot twintigduizend Nederlandse chauffeurs 
werkloos thuis; volgens sommigen rijden 
inmiddels minstens dubbel zoveel Oost-
Europeanen bij Nederlandse bedrijven rond. 
Niettemin ziet Lingbeek lichtpuntjes: ‘Het 
lijkt erop dat iedereen in Europa langzaam 
wakker begint te worden. Dat stemt hoopvol. 
In Nederland zie je politici als Dennis de 
Jong, Paul Ulenbelt en ook Lodewijk As-
scher steeds vaker wijzen op de oneerlijke 
concurrentie waar de vrachtwagenchauf-
feurs slachtoffer van worden. Maar ja, even 
later zie je Bernhard Wientjes (voorman van 
Werkgeversorganisatie VNO-NCW –red.) 
dan weer tegengas geven. Zo gaat dat nou de 
hele tijd. Een stapje vooruit en daarna weer 
een stapje terug. En zo dreigt de liberalise-
ring maar door te denderen.’ 

sociale dumping
Zo wil Brussel onder meer het zogenaamde 
‘cabotage-verbod’ verregaand versoepelen, 
waardoor ook de binnenlandse transport-
markten volledig aan de buitenlandse 
prijsvechters zouden worden overgeleverd. 
Dat zit zo: het cabotage-verbod regelt dat 
buitenlandse transporteurs maar zeer 
beperkt binnenlandse vrachten mogen 
meepikken. Als bijvoorbeeld een Spaanse 
chauffeur in Rotterdam een vracht lost, dan 
mag hij op de terugweg naar Spanje niet zo-
maar allerlei tussenvrachten bestemd voor 
Breda of Eindhoven meenemen. Vorig jaar 
protesteerde SP-Europarlementariër Dennis 
de Jong samen met honderden truckers 
tegen de versoepeling van de cabotage-
regels. Geschrokken zegde verantwoordelijk 
Eurocommissaris Sim Kallas toen namens 
de Europese Commissie toe het voornemen 
voorlopig in de ijskast te zetten. Maar in de 
praktijk is daar na een jaar niks van te mer-

het enorme aantal werkloze Nederlandse 
chauffeurs. Maar vandaag is Klaas ver weg 
van Amersfoort. Hij rijdt net Göteborg uit en 
is onderweg naar Malmö. Daar gaat hij van-
avond nog op de veerboot naar Travemünde 
in Duitsland en dan nog wat uren rijden naar 
Groningen. Dan nog de wagen volladen voor 
de volgende rit en daarna mag Klaas naar 
huis. Maar dan is hij wel weer vierentwintig 
uur verder. 
Lingbeek volgt de strijd die al jaren gaande is 
in truckersland op de voet. Hij zag de sector 
met de jaren veranderen. Hij zag de luchtge-
veerde chauffeursstoelen komen, de trucks 
met satellietverbindingen, de steeds zwaar-
dere opleidingseisen voor truckers. Allemaal 
goed, zegt hij. Maar met het opengaan van 
de Europese grenzen werd de concurren-
tie met Oost-Europa steeds groter. En die 
concurrentie is vooral loonconcurrentie. De 
Poolse, Bulgaarse of Hongaarse chauffeur is 
stukken goedkoper (tot drie keer) dan zijn 
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ken. Klaas Lingbeek: ‘Onlangs gaf Finland 
aan het cabotage-verbod zeker te willen 
handhaven. Kregen die Finnen meteen de 
EU over zich heen. “Kan niet, want jullie zijn 
lid van de EU”, riep Brussel. En dat bedoel 
ik nou met stapje vooruit, stapje terug. Wie 
gaat dit uiteindelijk winnen?’ 
Dennis de Jong: ‘Tijdens het gesprek met 
Kallas vorig jaar heb ik onder meer aange-
drongen op het in kaart brengen van de mis-
standen in de transportsector, en op betere 
samenwerking tussen lidstaten en beter 
functioneren van inspectiediensten. Ook 
heb ik gewezen op de oneerlijke concur-
rentie. Maar Kallas heeft niks gedaan. Er is 
helemaal niks gebeurd en ik heb er helemaal 
niks meer van gehoord. Daarom durf ik wel 
te zeggen: als het om de transportsector 
gaat, staat deze EU voor sociale dumping.’ 
En dus is het volgens De Jong erop of eron-
der, zeker met de Europese verkiezingen 
voor de deur. ‘Er zijn partijen, zoals D66, die 
de EU nog steeds zien als één grote arbeids-
markt. Met de nadruk op markt, markt en 
nog eens markt. Raak je werkloos? Dan ga je 
maar naar Bulgarije om daar werk te vinden. 
In het wegtransport betekent dat in de prak-
tijk dat je via een omweg toch weer terecht 
kunt komen bij een Nederlands bedrijf, dat 
een vestiging in een Oost-Europees land 

heeft. Zodat je tegen Bulgaarse of Roemeen-
se voorwaarden aan de slag kunt. En niet 
alleen in de transportsector is dit soort din-
gen gaande; ook in de bouw en horeca zien 
we het terug. Dan moeten we ons afvragen: 
wat voor Europa willen wij?’, zegt De Jong, 
zinspelend op de Europese verkiezingen van 
22 mei. 

Weekendje Warschau
Onlangs liet een Nederlandse trucker een 
opmerkelijk document aan De Jong zien. 
Het was een chauffeurscontract voor 150 
euro per maand. Hoe dat kan? Wel, het kan 
gaan om een contract opgesteld door een 
Nederlands bedrijf met een vestiging in 
bijvoorbeeld Bulgarije. Maar de opsteller 
kan ook een Bulgaars bedrijf zijn dat weer 
door een Nederlands bedrijf is ingeschakeld. 
Schier oneindig is het arsenaal aan ondoor-
zichtige en soms illegale constructies, met 
behulp waarvan bijvoorbeeld cao’s ontdoken 
kunnen worden en premies en belasting niet 
betaald hoeven te worden. Edwin Atema 
van FNV Bondgenoten: ‘Grote bedrijven zijn 
ermee begonnen en hebben de trend gezet. 
De kleinere transportfirma’s moesten volgen 
om te kunnen overleven. Het is als doping 
in het wielerpeloton: gebruik je het, dan kun 
je mee. Gebruik je niet, dan ga je zo goed als 

zeker failliet.’ 
En het kan allemaal; er gebeurt hier meestal 
niet iets wat verboden is. En als het wel 
verboden is, dan wordt er nauwelijks 
opgetreden, constateert chauffeur Klaas 
Lingbeek. ‘Neem dat cabotage-verbod. Kijk, 
dat buitenlandse chauffeurs in Nederland 
komen laden voor Italië of Duitsland, dat 
accepteer ik, vind ik normaal. Maar dat 
Polen of Bulgaren letterlijk maandenlang 
in Nederland binnenlandse vrachten op en 
neer rijden, dat is een grove overtreding van 
het cabotage-verbod. Het mág gewoon niet. 
Toch gebeurt het op grote schaal. Terwijl: 
die binnenlandse vrachten zijn Néderlands 
werk! Zeventig procent van het totale Ne-
derlandse wegvervoer bestaat uit binnen-
lands vervoer. Als we dat ook nog verliezen, 
dan is het exit Nederland Transportland. 
Want het internationale vervoer zijn we 
grotendeels al kwijt.’ 
Tegelijkertijd zijn controle en handhaving 
ondermaats. Enerzijds kampen Nederlandse 
inspectiediensten met onderbezetting en 
anderzijds vált er vreemd genoeg vaak niks 
te controleren. Bekend in de truckerscene 
zijn verhalen over Poolse chauffeurs die 
voor een paar tientjes hun diploma voor 
vervoer van gevaarlijke stoffen hebben ge-
kocht, of de opleiding tijdens een weekendje 

Trots op hun vak: Paul Damman en Yvar Nieuwkoop.
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Warschau deden. Europese controle op dit 
soort opleidingen ontbreekt volledig. 
‘Het water staat ons aan de lippen. Als we nu 
geen actie voeren is er straks geen trans-
portsector in Nederland meer over’, zei een 
Nederlandse vrachtwagenchauffeur tijdens 
een actievergadering in maart in Assen. 
Hoewel die vergadering eigenlijk ging over 
cao-onderhandelingen (werkgevers hadden 
een loonbod van 0 procent gedaan), was 
duidelijk merkbaar dat de onvrede van de 
truckers veel verder reikt. Dennis de Jong 
was erbij: ‘Dit gaat inderdaad over veel meer 
dan een loonstrijd. De Nederlandse trans-
portsector heeft alleen een toekomst als we 
kunnen zorgen dat de oneerlijke concurren-
tie door uitbuiting en loondumping gestopt 
wordt. Daarvoor is niet alleen actie nodig in 
Nederland voor een fatsoenlijke cao maar 
vooral ook actie in Brussel waar verdere 
liberalisering van het wegvervoer zo snel 
mogelijk van tafel moet.’ 
De Jong kreeg in Assen de nodige verhalen 
te horen over pesterijen en intimidatie op de 
werkvloer. Ik heb stoere mannen, gewend 
aan hun vrijheid, in huilen zien uitbarsten 
over wat hen overkomt. Dat raakt me enorm. 
Er was ook een chauffeur die vertelde dat hij 
in België was aangehouden wegens gladde 
banden. Hij heeft toen aangifte tegen zijn 

baas gedaan. Toen dat bekend werd, kreeg 
hij alleen nog maar vervelende ritten.’ 
Op de actievergadering verwierpen de 
ruim driehonderd chauffeurs uit Noord-
Nederland niet alleen genoemd loonbod, 
ze bereikten tevens overeenstemming om 
massaal actie te gaan voeren. In Nederland 
én in Brussel.

blut, ontredderd
Het is een beetje cynisch, maar de Neder-
landse trucker is populair in Europa. Bij de 
politie en inspectiediensten welteverstaan. 
Waarom? Omdat zij doorgaans genoeg geld 
aan boord hebben om boetes te betalen. 
Vrachtwagen met Nederlands kenteken? 
Kassa! Truck met Litouwse of Hongaarse 
nummerplaat? Dan is de chauffeur ervan 
vogelvrij. Berucht jachtgebied voor bijvoor-
beeld de Duitse verkeersinspectie is de 
snelweg A2 tussen Dortmund en Berlijn. 
Stelselmatig wordt het vrachtverkeer ge-
scand op Oost-Europese wagens. Die worden 
gecontroleerd op zaken als overbelading 
en technische staat van het voertuig. Maar 
al te vaak is het bingo. Een boete van vaak 
honderden euro’s volgt. De paar tientjes 
die de chauffeur nog op zak heeft mag hij 
afgeven en vervolgens blijft hij blut en 
ontredderd achter, omdat hij omwille van de 

verkeersveiligheid niet verder mag rijden. En 
waarom? Omdat de baas het vertikte om het 
vereiste onderhoud aan de wagen te laten 
uitvoeren en omdat de verlader, het bedrijf 
waar de vracht is geladen, diezelfde wagen 
haastig – tijd is immers geld – heeft volge-
stouwd. Waarvoor de chauffeur verantwoor-
delijk is, zodra hij de openbare weg op rijdt. 
En dan is de cirkel rond: de verlader maakt 
gebruik van de regelgeving (beter gezegd: 
het gebrek daaraan), de EU bejubelt de 
liberalisering, de politieagent doet zijn werk, 
de Nederlandse trucker is een rijdende flap-
pentap en zijn Oost-Europese collega een 
onderbetaalde loonslaaf.
Die schrijnende situatie roept steeds meer 
verzet op, zeggen zowel Dennis de Jong als 
Klaas Lingbeek. ‘Met name Poolse chauf-
feurs worden steeds mondiger en beginnen 
in toenemende mate op de verantwoorde-
lijkheid van de werkgevers te wijzen’, zegt 
De Jong. ‘Bij transportbedrijf Van den Bosch 
in Erp hebben Hongaarse chauffeurs on-
langs een miljoen euro aan achterstallig loon 
opgeëist, omdat ze vinden dat ze onder-
betaald worden’, weet Klaas Lingbeek. 
En zo lijkt het erop dat zich een verbond van 
Europese truckers gaat uitkristalliseren dat 
samen voor hetzelfde doel gaat en afstand 
neemt van het mantra ‘wij tegen zij’. Het 
sterkt Dennis de Jong om door te gaan op de 
ingeslagen weg. ‘Ik ga door met mijn groep 
gelijkgezinde Europarlementariërs. We gaan 
Eurocommissaris Kallas opnieuw opzoeken. 
De man lijkt echter weinig gevoelig voor 
alleen parlementaire actie en daarom hoop 
en verwacht ik dat we binnenkort chauffeurs 
uit zoveel mogelijk lidstaten zien demon-
streren. Daarnaast reken ik ook op actie 
vanuit de SP-afdelingen om chauffeurs die 
geïntimideerd worden, te helpen. We staan 
pal achter onze chauffeurs en hun strijd 
voor een menswaardig bestaan.’
Klaas Lingbeek sluit zich daarbij aan: ‘We 
hebben geen andere keus dan die strijd te 
strijden.’ 

Het wordt laat bij De Tweede Steeg en het 
restaurant loopt langzaam leeg. De truc-
kers zoeken hun wagens op en klimmen 
in hun slaapcabines. Er zijn er echter ook 
die nog gaan rijden, waarschijnlijk tot diep 
in de nacht. Dan zie je een DAF, Scania of 
Mercedes langzaam uit de rij naar voren 
rollen. Sommige trucks zien er dan uit als 
kerstbomen, zoveel lichtjes branden er op en 
in de cabine. Het zijn de lichtpuntjes van het 
wegtransport anno 2014. •

tekst Rob Janssen en Rob Voss
foto’s Rob Voss 

Truckers-onderonsje bij De Tweede Steeg.

 Klaas Lingbeek: ‘Langzaam begint iedereen wakker te worden’.
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  > rooie reuzen verDienen eerherStel

In Leiden kwamen half maart SP’ers, 
collega’s en geïnteresseerden bijeen om 
voor het stadhuis eerherstel te eisen voor 
de klokkenluiders Marcel van den Berg en 
Memet Sari, die op het XX Congres van de 
SP de Rooie Reusprijs wonnen. SP- 
Kamerlid en Leidenaar Paul Ulenbelt voelt 
zich ‘besodemieterd’ door burgemeester 
Henri Lenferink. De burgemeester zei 
eerder toe mee te willen werken aan een 
oplossing voor Van den Berg en Sari, maar 
daar is nog niets van terechtgekomen.

geen wederhoor
Het personeel van de dienst Stedelijk 
Beheer van de Gemeente Leiden heeft in 
de herfst van 2011, na zes jaar strijd, 
voorkomen dat de dienst geprivatiseerd 
zou worden. Marcel van den Berg en 
Memet Sari hebben als woordvoerders van 
de werkvloer en leden van de onderne-
mingsraad hierbij een cruciale rol ge-
speeld. Zij kregen hiervoor applaus in de 
gemeenteraad, maar een paar maanden 
daarna kregen zij strafontslag. Zij raakten 
dus niet alleen hun werk kwijt, maar 
kwamen door het strafontslag ook niet in 
aanmerking voor een werkloosheidsuitke-
ring.

Ulenbelt pleit voor eerherstel en een nette 
oplossing voor de twee klokkenluiders. 
Met een fluitconcert zetten de aanwezige 
Leidenaren deze eis kracht bij. Op verzoek 
van Ruud Kuin van Abvakabo FNV heeft  
het Bureau Integriteit Nederlandse 
Gemeenten (BING) de procedure van het 
ontslag doorgelicht. Dat rapport is klaar, 
maar nog niet openbaar. Julian van der 
Kraats, SP-fractievoorzitter in Leiden 
verwacht dat BING zal vaststellen dat er bij 
het rapport waaruit zou blijken dat Van de 
Berg en Sari anderen bedreigden en 
intimideerden, geen hoor en wederhoor is 
toegepast: ‘Van den Berg en Sari mochten 
alleen het conceptrapport inzien als ze hun 

ontslag zouden aanvaarden. Niks weder-
hoor dus.’ 

steunfonds
De SP-afdeling Leiden heeft een steun-
fonds voor Van den Berg en Sari opgericht. 
Van der Kraats: ‘De mannen hebben het 
juiste gedaan en zitten al twee jaar zonder 
inkomen thuis. Ik vraag iedereen die wat 
kan missen om solidariteit te tonen met 
een kleine bijdrage voor deze twee rooie 
reuzen.’ Overmaken kan op rekeningnum-
mer NL46 INGB 0001 5968 79 t.n.v. 
SP-afdeling Leiden, o.v.v. ‘Solidariteit 
vuilnismannen’.

  >  nieuw SP-kamerliD van niSPen: ‘recht niet alleen voor elite’

Vanaf 1 april volgt  Michiel van Nispen Jan 
de Wit op als SP-Tweede Kamerlid. Van 
Nispen werkt al jaren als fractiemedewer-
ker veiligheid en justitie en is in Breda en 
omstreken ook bekend als hardloper. Hij 
stond september 2012 op de zeventiende 
plaats van de landelijke kandidatenlijst van 
de SP. Hij studeerde Nederlands recht en 
werkte tot 2006 voor een advocatenkan-
toor.

Op zijn eerste werkdag als Kamerlid heeft 
Van Nispen meteen flink uitgepakt. Vier 
moties van zijn hand lagen al klaar en in de 
Kamer hield hij een vurig pleidooi voor een 
onafhankelijke en voor iedereen toeganke-
lijke rechtsstaat. In zijn eerste debat met 
staatssecretaris Teeven van Veiligheid & 
Justitie over de hardvochtige bezuinigin-
gen op de gefinancierde rechtshulp zei hij: 
‘Recht is geen eliteproduct. Ook mensen 
met een smallere beurs moeten goede 
hulp van een advocaat kunnen krijgen, 
maar bovendien moet deze advocaat ook 
op gedegen en onafhankelijke wijze zijn 
werk kunnen doen. Zonder goede toegang 

tot het recht voor alle Nederlanders dreigt 
er een nieuwe tweedeling te ontstaan. 
Toegang tot het recht staat echt niet voor 

Michiel van Nispen tijdens zijn maidenspeech.

niets in onze grondwet, dus ik zal blijven 
strijden om deze slechte plannen van tafel 
te krijgen.’

Leids SP-raadslid Julian van 
der Kraats droeg tijdens de 
manifestatie een vuilniszak. 
Zijn eis: geen personeel bij 
het vuil.
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  > aftraP camPagne euroPeSe verkiezingen

beu

Op het geografische middelpunt van 
Nederland, bij de Lange Jan in Amersfoort, 
hebben SP-leider Emile Roemer en 
SP-lijsttrekker voor het Europees Parle-
ment Dennis de Jong de campagne 
afgetrapt. Zij plakten samen de eerste 
verkiezingsposters. De Jong legt uit 
waarom de SP de ondemocratische EU 
beu is: ‘Tijdens de economische crisis is 
de macht van de Europese Unie alleen 
maar gegroeid. Als het aan de voorstan-
ders van de Superstaat ligt, beslist Brussel 
straks over onze zorg en ons openbaar 
vervoer, zaken waarover de landen prima 
zelf kunnen beslissen. De SP wil de 
Europese Commissie afschaffen, omdat 
die ondemocratisch én bureaucratisch is. 
Wij hebben goede alternatieven om de 
samenwerking tussen landen tot weder-
zijds voordeel te verbeteren: méér invloed 
van burgers en minder dictaten in Brussel.’

Elk jaar reikt ROOD, jong in de SP, de titel 
Huisjesmelker van het Jaar uit. Zo ook dit 
jaar. Begin maart was de ‘eer’ aan de 
Groningse huisbaas Jan Lubbers. Uit ruim 
200 klachten die bij ROOD binnenkwamen, 
waren die over Lubbers het ernstigst. 
Lubbers heeft zijn huurders in gevaar 
gebracht door een jaren geleden afgekeur-
de cv-ketel niet te vervangen. Hierdoor is 
een dodelijke concentratie koolmonoxide 
vrijgekomen. ROOD-voorzitter Lieke Smits: 
‘Dit is een van de schokkendste dingen die 
we ooit zijn tegengekomen bij deze 
verkiezing. Huurders in levensgevaar 
brengen is onacceptabel. We zien dat 
huisjesmelkers op schandalige wijze 
profiteren van de woningnood. Door een 
tekort van zo’n 30.000 kamers hebben ze 
vrij spel.’

Pak intimidatie aan
ROOD pleit voor het terugdringen van het 
kamertekort in Nederland door het bouwen 
van meer woningen voor jongeren en voor 
een vergunningstelsel. De vergunning moet 
afgepakt worden bij verhuurders die de 
fout in gaan. Vooral intimidatie moet harder 
worden aangepakt. Smits: ‘De afgelopen 
jaren hebben we steeds meer klachten 
over intimidatie door de verhuurder 
ontvangen. Sommige huurders zijn 
doodsbang voor hun huisbaas. Daar moet 
snel verandering in komen.’ Helaas nam 

  > SucceS bij aanPak huiSjeSmelkerS

Lieke Smits, voorzitter van ROOD, laat het gouden gasmasker achter voor de deur van de 
huisjesmelker van het jaar.

Lubbers het gouden gasmasker niet in 
ontvangst, hoewel hij wel thuis was. De 
prijs is bij zijn huis achtergelaten.

eindelijk resultaat
Minder dan een maand na de uitreiking van 
het gouden gasmasker wordt er een 
succes geboekt. SP-Kamerlid Paulus 
Janssen drong aan op maatregelen en 
kreeg toezeggingen van minister Blok: ‘De 
SP strijdt al sinds 1994 tegen huisjesmel-
kers. Ik ben blij dat onze inspanningen in 
en buiten de Tweede Kamer eindelijk 
resultaat opleveren.’ Huisjesmelkers 
kunnen nu een boete tegemoetzien als zij 

de wet meerdere malen hebben overtre-
den. Huurders worden beter beschermd 
tegen malafide praktijken. Gemeenten 
krijgen de bevoegdheid om het beheer van 
een gebouw over te nemen, panden te 
sluiten of zelfs te onteigenen.

apk voor oude ketels
Naar aanleiding van de zeer gevaarlijke 
situatie die was ontstaan door de oude 
cv-ketel, wil Jansen ook dat oude cv-
installaties een verplichte apk-keuring 
krijgen. ‘Dit levert bijzonder gevaarlijke 
situaties op, dus we moeten alles op alles 
zetten opdat dit nooit meer kan gebeuren.’

fo
to

 A
rc

hi
ef

 R
OO

D
fo

to
 B

ra
m

 P
et

ra
eu

s

Dennis de Jong en Emile Roemer.

nieuwS



26 tribune april 2014

verPlicht 
verhuizen? 

ik 
dacht 
het 
niet!

ansicht_verplichtverhuizen.indd   1
03-04-14   12:40In de ongeveer 1300 verzorgingshuizen in Nederland wonen zo’n 100.000 ouderen. Daar 

worden ze veilig en goed verzorgd. Het kabinet wil vanwege bezuinigingen 800 
verzorgingshuizen sluiten. Dat betekent dat ouderen gedwongen moeten gaan 
verhuizen. Ook zullen vele ouderen die de geborgenheid van een verzorgingshuis nodig 
hebben, er niet meer in mogen. Door deze plannen moeten ouderen namelijk veel langer 
thuis wonen, terwijl er tegelijkertijd op de thuiszorg wordt bezuinigd. Daar komt nog bij 
dat duizenden zorgmedewerkers hun baan verliezen.
De SP wil dit niet laten gebeuren en start een handtekeningenactie. Zeg ook nee tegen 
de gedwongen verhuizingen en afbraak van de ouderenzorg. Ouderen verdienen beter!
 

  U kunt uw handtekening hier plaatsen: sp.nl/9zkyzt

Ron Meyer:

Naar aanleiding van de uitlatingen van 
Wilders over Marokkanen, heeft de SP in 
de Provinciale Staten van Zuid-Holland 
samenwerking met de PVV afgewezen. De 
SP wilde in een debat uitleg van de 
PVV-fractie, maar de PVV’ers liepen weg 
voor het debat. SP-fractievoorzitter Bart 
Vermeulen (foto): ‘De uitlatingen van 
Wilders voeden angst, onrust en tweede-
ling in de samenleving en zijn in strijd met 
alles waar wij als SP voor staan. Wij zien 
daarom geen andere mogelijkheid dan 
iedere vorm van samenwerking met de 
PVV af te wijzen. Voorstellen van de PVV 
zullen we uiteraard altijd op hun inhoud 
beoordelen.’

  > SP zuiD-hollanD 
bePerkt Samen-
werking met Pvv

Manja Smits neemt afscheid van de 
Tweede Kamer. Door gezondheidsproble-
men acht zij zich niet langer in staat om het 
intensieve werk als volksvertegenwoordi-
ger te doen. Smits kwam in april 2008 voor 
de SP in de Tweede Kamer en was 
sindsdien woordvoerder onderwijs. Smits: 
‘Een jaar geleden werd ik ziek. In de 
afgelopen maanden heb ik intensief 
gerevalideerd. Ik ben opgeknapt, maar 
mijn lichaam is nu niet sterk genoeg om 
het werk als volksvertegenwoordiger te 
kunnen doen met de inzet die het verdient. 
Ik neem met pijn in het hart afscheid. Het 
was een eer om als volksvertegenwoordi-
ger bij te dragen aan beter onderwijs en 
aan een socialer Nederland.’

  > manja SmitS verlaat 
tweeDe kamer
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  > koSmonaut coSta

De bijzondere voorstelling van Beppe 
Costa, Amsterdamse SP’er, acteur en 
multi-instrumentalist, is het bekijken 
waard. De solovoorstelling gaat over zijn 
jeugd in een dorp Italië, waar iedereen 
communist en rooms-katholiek was. 
Kosmonaut Yuri Gagarin was zijn held en 
de wereld was nog overzichtelijk. Vroeger 
was ik Kosmonaut speelt tot 10 mei door 
heel het land.

  Meer informatie en de volledige speellijst 
vind je hier: sp.nl/9zkzh0
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Kasparov feliciteert Nico Schouten (r).

De Osse SP’er Nico Schouten, die 
jarenlang het gezicht was van het Weten-
schappelijk Bureau van de SP, is in maart 
Europees kampioen schaken geworden. In 
het Portugese Oporto won hij de titel in de 
categorie 65+ en hij troefde daarmee de 
nodige internationale grootmeesters en 
meesters af.

In de schaakwereld wordt de zege van 
Schouten als bijzonder verrassend gezien. 
Te meer daar zich in het  deelnemersveld 
een aantal veel sterker geachte spelers van 
wereldniveau bevonden. Maar Nico liet 
zich daardoor niet intimideren. In de 
cruciale partij tegen Alexander Kuyindzhi 
uit Rusland pareerde Schouten eerst de als 
zeer agressief bekend staande Konings-
gambiet-opening, om vervolgens vol in de 
tegenaanval te gaan. Na 61 zetten gaf de 

  > ron meyer beSte raaDSliD van neDerlanD

SP’er Ron Meyer uit Heerlen is uitgeroe-
pen tot het beste gemeenteraadslid van 
Nederland. 

Tijdens het Festival van de Lokale Demo-
cratie werd hij op de dinsdag voor de 
raadsverkiezingen gekozen via een 
combinatie van online stemmen, een 
jury-oordeel en een live-stemming door het 
publiek in de Melkweg te Amsterdam, waar 
het Festival plaatsvond. Volgens de jury is 
“in de jaren dat Ron Meyer in de gemeen-
teraad zit Heerlen veiliger en aantrekkelij-
ker geworden. Daar heeft hij een cruciale 

de sP in Gelderland komt met een biblio-
thekenplan, omdat het ook in financieel 
moeilijke tijden belangrijk is te investeren 
in kennis, cultuur en onderwijs. De 
provincie moet verantwoordelijkheid 
nemen en waar nodig financieel bijsprin-
gen.

  sp.nl/9zkzgz

sP-tWeede kamerlid Sharon Gesthuizen 
hekelt de plannen van minister Opstelten 
om alle camerabeelden van kentekens op 
te slaan. Het is niet effectief. Gesthuizen: 
‘We offeren dus privacy op voor een 
dubieus project.’

  sp.nl/9zkzhd

50.000 mensen die voor een opdrachtgever 
werk uitvoeren krijgen geen recht op het 
minimumloon; in de Eerste Kamer 
blokkeren VVD, D66, CDA en PVV een 
voorstel hiertoe.

  sp.nl/9zkz0l

de sP steunt de eis van het burgerinitiatief 
van de vakbond Leraren in Actie en 45.000 
handtekeningenzetters, namelijk dat er een 
einde moet komen aan klassen van 
meer dan 30 leerlingen.

  sp.nl/9zkz0m

sP-kamerlid Harry van Bommel wil dat de 
Tweede Kamer voorstellen voorbereidt 
over hoe Nederland veilig uit de euro zou 
kunnen stappen.

  sp.nl/9zkz0n

ZorgverZekeraars besPreken momenteel 
achter gesloten deuren hun plannen om de 
spoedeisende hulp sterk te verminderen. 
SP-Kamerlid Henk van Gerven eist 
openheid: ‘Dit zijn cruciale en levensred-
dende publieke voorzieningen. Dat laat je 
dus niet over aan private zorgverzekeraars, 
maar bespreek je in het openbaar omdat 
het ons allemaal aangaat.’

  sp.nl/9zkz0r

  > meeSterlijk!

Rus op en lag voor Schouten de weg naar 
het kampioenschap open. Oud-wereld-
kampioen Gari Kasparov feliciteerde 
Schouten persoonlijk. 

Twee weken later werd Nico Schouten (68) 
ook nog eens door de wereldschaakbond 
FIDE tot internationaal meester benoemd. 
Meesterlijk, Nico!  

rol in gespeeld. Charismatisch, inspirerend 
en zeer bedreven in het politieke hand-
werk. Een leider die mensen aan zich weet 
te binden.” Goeiedag dan. Zou Ron al 
kapsones hebben? Nou, dan ken je Ron 
nog niet. Op de site van de Limburgse 
omroep L1 zei hij: ‘Ik had toch een beetje 
het idee dat deze wedstrijd een politieke 
Idols was.’

De drie andere finalisten waren Anne Kuik 
(CDA) uit Groningen, Vera Tax (PvdA, 
Venlo) en Gerdien Rots van de Christen-
Unie uit Zwolle.
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linkSvoor 100% rotterDam

Rapper Jeremiah Saturinus 
(28) woont in Schiedam, maar 
is 100% Rotterdam: eigenzin-
nig, ijdel en creatief. Met een 
liveband op het podium is 
hij in zijn element. Hij woont 
samen met zijn vriendin, ze 
hebben een zoontje van twee. 
Voor de Rotterdamse SP nam 
hij een opvallende verkie-
zingsclip op: 100% Sociaal.

tekst Daniël de Jongh
foto Karen Veldkamp

 › Wat heb je met Rotterdam?
‘Ik ben een geboren Rotterdammer en wil 
graag helpen de stad beter te maken. Daar 
gaat 100% Sociaal ook over. Er wordt heel 
veel geïnvesteerd in nieuwe gebouwen in de 
binnenstad. Maar als er nou ook wat geld 
wordt gestoken in buurten op Zuid, waar ik 
vandaan kom, dan kan heel Rotterdam daar 
mooier van worden.’

 › Ben je voor elke zaak of elke politieke 
partij te boeken?
‘Nee, ik doe alleen dingen waar ik echt 
achter sta. In de speerpunten van de SP voor 
Rotterdam kan ik me goed vinden.’

 › Hebben al jouw raps een politieke  
boodschap?
‘Nee, ik rap over alles wat ik meemaak. Over 
wat me dwars zit, maar ook over liefde, 
relaties en vooruitgang.’

 › Wat doe je in het dagelijks leven?
‘Ik ben sales manager Benelux voor een dis-
tributeur van hoogwaardige IT-producten.’

 › Wat zijn je hobby’s?
‘Ik zit op zaalvoetbal, om in shape te blijven. 
Of ik ijdel ben? Haha, dat is een understate-
ment. Maar ik volg niet klakkeloos de mode, 
ik ga juist vaak tegen de stroom in.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Sinds ik vader ben maakt het me niet meer 
uit of ik in Schiedam ben, in België, op de 
Noordpool of op een warm eiland – als ik 
maar bij mijn zoon kan zijn. Zo’n sterk ge-
voel, zó graag bij iemand willen zijn, dat heb 
ik nog nooit gekend.’ •
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sP-eerste kamerlid Tiny Kox was als voorzit-
ter van de linkse fractie in de parlementaire 
assemblee van de Raad van Europa in Oe-
kraïne, samen met zijn collega-fractievoor-
zitters en de president van de assemblee. 
Begin april spreken de afgevaardigden van 
de parlementen van de 47 lidstaten in de 
assemblee over hoe het verder moet met lid-
staat Oekraïne. Ook komt daar de vraag aan 
de orde of er maatregelen genomen moeten 
worden tegen het Russische parlement, aan-
gezien het Russische parlement de illegale 
annexatie van de Krim steunt. 

Politiek vacuum
Kox sprak met de Oekraïense interim-presi-
dent, de minister van Binnenlandse Zaken, 
de nieuwe gouverneurs van Donetsk en Lviv, 
alle politieke partijen en een groot aantal 
maatschappelijke organisaties: ‘Ik consta-
teer grote vrees dat zaken verder uit de hand 
lopen. Veel gesprekspartners zijn bang voor 
nieuwe Russische interventies. In het oosten 
van het land is bar weinig vertrouwen in de 
nieuwe regering. In het westen van het land, 
bijvoorbeeld in Lviv, hoorde ik onbegrip over 
wat er in het oosten van het land gebeurt. 
Na het afzetten van president Janoekovitsj, 
in februari, is er een politiek vacuüm in het 
oosten van Oekraïne, waar Janoekovitsj 

kox: ‘het overleg oP gang brengen’

zijn machtsbasis had. Daardoor is er een 
bepaalde aantrekkingskracht van buurman 
Rusland, waar de lonen en pensioenen ho-
ger zijn en de regering sterker lijkt.’
‘Ook is er vooral in Oost-Oekraïne vrees 
voor de richting die de nieuwe regering in 
Kiev kiest, waarin ook extreemrechts een rol 
van betekenis vervult. Er dreigen enorme 
bezuinigingen, terwijl veel mensen al arm 
zijn en uitzicht missen. Ondertussen is de 
corruptie enorm, de economie geruïneerd, 
de sociale verhoudingen onrechtvaardig en 
de relatie tussen de Russische en Oekraïense 
gemeenschap her en der gespannen. In Kiev 
en het westen wordt gedemonstreerd tegen 
de Russische agressie, in Donetsk hoorde ik 
daarentegen demonstranten roepen: ‘Rus-
land, Poetin!’

illegale annexatie veroordelen
Kox hoopt dat Oekraïne snel alle nodige 
steun krijgt om binnenlands orde op zaken 
te stellen, door vrije en eerlijke presidents-
verkiezingen in mei en parlementsverkie-
zingen in het najaar. Ook moet er snel een 
nieuwe grondwet komen, die recht doet aan 
de wensen van de mensen om meer zeg-
genschap en decentralisatie van de macht. 
Andere prioriteiten zijn de strijd tegen de 
gierende corruptie en voor een onafhanke-

lijke rechtspraak. Kox: ‘Hoe beter Oekraïne 
als samenleving functioneert, hoe moeilijker 
het wordt om het land speelbal van geopoli-
tieke strijd te maken. Maar dat duidelijk ma-
ken in een land waarin steenrijke oligarchen 
overal aan de touwtjes trekken en politici 
eigenbelang voor algemeen belang stellen, is 
onvoorstelbaar moeilijk. Zeker als je daarbij 
optelt dat Oekraïne als onafhankelijk land 
pas 23 jaar bestaat en tot nu toe nooit een 
echte eenheid was.’
Het is nodig dat de internationale gemeen-
schap klip en klaar de illegale annexatie 
van de Krim door Rusland veroordeelt en 
passende maatregelen neemt om president 
Poetin tot de orde te roepen, aldus Kox: ‘Het 
is levensgevaarlijk als machtige landen zich 
permitteren internationaal erkende grenzen 
eigenhandig te veranderen. Als we dat 
toestaan, is het einde zoek. Tegelijk moeten 
de Europese Unie en de Verenigde Staten 
hun pogingen heroverwegen om Oekraïne in 
hun economische of militaire invloedssfeer 
te krijgen.’

spanningen verminderen
Kox: ‘Het is goed dat er van alles wordt ge-
probeerd om de spanningen te verminderen 
en overleg op gang te brengen. Het is een 
komen en gaan van allerlei mensen. Toen ik 
vrijdag aankwam, was secretaris-generaal 
van de VN Ban Ki Moon in Kiev en de Duitse 
minister Steinmeier in Donetsk. We hebben 
tijdens ons bezoek ook overlegd met de 
vertegenwoordigers van de Verenigde Naties 
en de OVSE, de organisatie voor veiligheid 
en samenwerking in Europa, waarvan zowel 
Rusland als Amerika deel uitmaken. De Raad 
van Europa, waarin alle Europese landen 
vertegenwoordigd zijn, inclusief Oekraïne 
en Rusland, kan deskundige hulp leveren 
om het rechtsstelsel te hervormen en demo-
cratische verkiezingen mogelijk te maken. 
Effectieve samenwerking tussen internati-
onale organisaties kan wellicht openingen 
maken die er nu nog niet zijn.’

foto Alexandra (Nessa) Gnatoush

  Zie het aprilnummer van de Spanning, blad 
van het wetenschappelijk bureau van de 
SP, voor twee uitgebreide analyses van de 
situatie in de Oekraïne.

 sp.nl/nieuws/spanning

oekraïne

Na de bloedige februarirevolutie in Kiev en de brute inlijving 
van de Krim door Rusland blijft de situatie in Oekraïne uiterst 
instabiel. SP-senator Tiny Kox was voor de Raad van Europa in 
Oekraïne. Er moet een diplomatieke oplossing van het conflict 
gevonden worden, anders zijn de gevolgen onvoorspelbaar en 
levensgevaarlijk, voorziet Kox.

De demonstraties in december 2013, Kiev.
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werken loont?
Als voormalig thuiszorgmedewerker 
ben ik in de bijstand terechtgekomen, 
nadat op mismanagement door de be-
stuurders verkoop en collectief ontslag 
volgden. Het is moeilijk rondkomen in 
de bijstand. Ik heb tijdelijk werk gevon-
den. Daar mag ik (jippie!!) 25 procent 
van houden, maximaal 6 maanden lang, 
alleen bij 27 jaar of ouder. Ben ik blij dat 
ik ouder ben dan 27 (alleen jammer van 
al die jongeren die dat niet zijn en ook 
vaste lasten hebben). Bij een dagje werk 
is 25 procent toch nog van de 50 Euro 
zo’n 12,50. Bedankt overheid, zo blij 
mee, het helpt echt (dus niet). Sterker 
nog, ik moet nu eerst mijn loonstrook 
inleveren, daarna betalen ze pas mijn 
uitkering. Ik moet dus langer wachten 
op mijn uitkering, terwijl mijn vaste 
lasten wel gewoon al worden afgeschre-
ven. Werken loont?
K. van D., Groningen

PrikborD@SP.nl

SchilDPaD
Deze tekening wil ik graag met jullie delen: de (vervuilde) wereld-schildpad. Hij draagt 
de wereld op zijn rug, zoals in verschillende mythes wordt verteld, en lijkt er niet erg 
blij mee te zijn.
Youri Alden, Utrecht
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horizontaal
4 Uiterste redmiddel tegen armoede? (9) 6 Race tussen gokkers. (8)
7 Jongen nuchter in de slee. (3) 9 ‘Glij je uit over lingerie?’ (6 en 4,2)
10 Lol met Raketjes en rondetijden (in zomer c.q. winter). (6)
12 Is, volgens goed gebruik, normaal weer opgedoken. (13 en 6,7)
14 Waanidee van een zwarte weduwe. (13) 16 Bang voor vastknopen? (13)
19 Vuistslag, hard als een schot. (4) 20 Perfect buigende stiletto. (7)

verticaal
1 Brullend groepje politiek bobo’s. (11) 2 W.C. (13) 3 Klingelt wanneer er 
jenever in zit. (3) 5 Heimwee naar de Sprinter die al weg is. (2,5,6)
6 Is op de kop af gesomd. (9) 8 Resterend kledingstuk. (8)
11 Vooraf al een pluspunt. (3) 13 Samenhang tussen verpleegkundige en 
patiënt? (7) 15 Onderricht in het wegwerken van dorst. (6)
17 Mens van generlei waarde. (3) 18 Gemeten waterniveau in de 
drinkbeker. (3, afk.)

De winnaar van maart is Arja Lodder uit Utrecht 

Stuur uw oplossing van een puzzel naar keuze vóór 30 april 2014 naar de puzzelredactie van de Tribune; 

Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

oPloSSingen maart 2014
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puzzel

cryPtogram
horizontaal
2) Gezet 6) Kerkvader 8) Stoomschip 9) Vreemdgaan 12) Weerbericht 14) 
Eidereenden 18) Televisiestation 19) Neet.

verticaal
1) Werkwoord 3) Euromoeheid 4) Jachtgebieden 5) Mast 7) Esp 10) 
Aardnoten 11) Scheetje 13) Heler 15) Essen 16) Beer 17) Box.

1

2 3

4 5 

6 7 8

9 10  11  

12  

13

14 15 

16  17  18  

19 20  

cryPtogram

hiStoriSche kruiSwoorDteSt
horizontaal
1) Bouwmeester 6) In vitro 7) Tin 8) Dardanellen 11) Haringbuis 14) R.A.O. 
15) Vermeer 16) Eburonen 17) MK.

verticaal
1) Brind 2) Uiver 3) Methaan 4) EPO 5) Ronin 7) Tilsiter 9) Ada 10) Erbarme 
11) Horne 12) Rao 13) Arak 15) V.O.O.

Anagrammatica! Hoe het werkt: begin linksboven. Vind eerst een 10-letter 
woord dat samengesteld kan worden uit alle individuele letters van de 
omschrijving onder ‘1’ en plaats dit in de linkerbalk. Plaats vervolgens een 
woord van 11 letters op de onderste regel, volgens de omschrijving onder 
‘2’. Volg de spiraal: het derde woord gaat van onder naar boven, dan rechts-
naar-links etc. Iedere laatste letter van een woord is de beginletter van het 
volgende. 4 ‘hoekletters’ zijn al ingevuld.
Misschien dat u een ander woord vindt dan wij als oplossing geven: zolang 
het een Nederlands woord is en u alle letters uit de omschrijving gebruikt, 
mag dat gewoon.
Veel plezier!

omschrijvingen
1 Mits je belt
2 Coach tarten
3 Geniet acte
4 Acute Dief
5 Er duur af

6 Catarre
7 Premie
8 Te iel
9 Snee
10 Pas
11 SP

SPiraaltje
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